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با قیمت گذاری دستوری 
مخالفیم

مع��اون طرح و برنام��ه وزیر صنعت، مع��دن و تجارت در 
یازدهمی��ن همایش چش��م انداز صنعت فولاد و س��نگ آهن 
ب��ا نگاهی به ب��ازار اعلام کرد که با قیمت گذاری دس��توری 
مخالفی��م و اعتق��اد داریم ب��رای تنظیم بهینه ب��ازار باید از 
ابزاره��ای دیگر اس��تفاده ش��ود ت��ا جذابیت برای س��رمایه 
گذاری های جدی��د در صنعت به وجود آید. س��عید زرندی 
در این همایش گفت: صنعت فولاد در حوزه بازارهای مالی... 7

 مهم ترین
 مشکلات صنعت آلومینیوم

عض��و هیات مدیره س��ندیکای صنای��ع آلومینیوم ایران 
می گوی��د ب��ا وجود تولی��د زی��اد آلومینیوم، ن��رخ آن در 
ب��ازار بالاتر از نرخ صادراتی اس��ت که ه��م باعث رکود در 
بازار داخلی ش��ده و هم باعث ش��ده کالاهای دیگر مانند 
پنجره ه��ای upvc جایگزین آلومینیوم ش��ود. آریا صادق 
نیت حقیقی درخصوص تاثیر رشد تولید آلومینیوم بر روی 

7این صنعت اظهار کرد: تولید آلومینیوم نسبت...
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خطر ماندگاری چالش ها 
در زنجیره فولاد

 در روزهای پایانی س��ال ق��رار داریم و طبق 
معمول آمار عملکرد صنایع منتش��ر می ش��ود. 
صنعت ف��ولاد در رده صنایعی اس��ت که تاثیر 
بسزایی در رش��د تولید ناخالص داخلی دارد و 
در همی��ن حال موقعیت های ش��غلی متعددی 
را در کش��ور ایج��اد ک��رده اس��ت، بنابرای��ن 
بررس��ی عملکرد آن اهمیت ویژه ای دارد. آمار 
منتشرش��ده از عملک��رد این صنعت از س��وی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت حکایت از رشد 

تولید در این زنجیره دارد...

در هفته های اخیر ش��اهد نوس��ان نرخ سیمان 
در بازار آزاد بودیم به طوری که س��یمان به نرخی 
بالاتر از نرخ مصرف کننده عرضه می شد که برخی 
علت این افزایش نرخ را ناش��ی از بروز مشکلاتی 
از قبیل قطع برق توس��ط وزارت نیرو در بیش��تر 
کارخانجات به علت توزیع متناسب برق در سطح 
مل��ی و قطع گاز توس��ط وزارت نفت دانس��تند. 
به گفته کارشناسان و فعالان بازار سیمان، قطعی 
ب��رق و گاز کارخانجات آبی��ک و تهران منجر به 

تعطیلی کارخانجات سیمان...
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نقش بی بدیل 
 شرکت مس 

در اقتصاد

سایه سنگین بازار سیاه 
تهران بر سیمان همدان

 رفع تنش ها 
میان محیط زیست و معادن

»روزگار معدن« ایجاد کارگروه زمین شناسی پزشکی را بررسی شد

3

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

ماده معدنی س��نگ آهن و وجود معادن آن 
در کش��ور یک مزیت محس��وب می شود و به 
س��بب این ظرفیت، صنعت فولاد که وابسته 
به سنگ آهن است در کشور ما توانسته رشد 

پیدا کند. 
ح��ال فع��الان صنعت��ی و معدنی کش��ور 
بای��د از این مزی��ت به نحو صحیح اس��تفاده 
کنن��د؛ به آن معن��ا که س��ازکاری در جهت 
 س��امان دهی فعالیت های��ی از جمله صادرات 

در نظر بگیریم. 
تعیین عوارض بر سر راه صادرات سنگ آهن 
و دش��وار کردن این مس��یر ب��رای حمایت از 
صنایع فولادی می تواند یکی از اقدامات موثر 
در جهت بهره گی��ری بهینه از س��رمایه های 

معدنی باشد. 
این محدودیت ها موجب می ش��ود  بررسی 
کنی��م رانتی ک��ه در اختیار فع��الان معدنی 
و صنعت��ی ق��رار دارد، ب��ه چ��ه نح��و از آن 

بهره برداری می کنند. 
اگر بهره گیری از منابع کشور و فرصت هایی 
ک��ه در اختیار صاحبان مع��ادن و صنایع قرار 
می گیرد، درس��ت هدایت ش��ود م��ن موافق 
وجود عوارض بر صادرات س��نگ آهن کش��ور 

هستم. 
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت

تیتر های روز

 بهره گیری بهینه
 از سرمایه های معدنی

 جمشید نفر
 رئیس کمیسیون صادرات 
غیرنفتی اتاق بازرگانی ایران 
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ادامه از صفحه اول
اما اگر درست استفاده نشود و سنگ آهن در داخل کشور 
از طرف صنایع ارزان تر خریداری شده و تولیدات صنعتی 
گران تر از نرخ جهانی تمام شوند و از طرفی صنعت فولاد ما 
توانایی رقابت با سایر کشور های جهانی تولید کننده فولاد 
را نداش��ته باش��د، این کار غلط بود و عاقبت آن در صنعت 
فولاد چیزی  جز داشتن کارخانجات زیان ده نخواهد بود؛ 
مانند کارخانه  ماشین سازی ایران خودرو که با وجود تمام 
مزیت هایش سالانه ضرر های انباشته زیادی برای اقتصاد 

کشور به همراه دارد. 
اصل مطلب آن اس��ت که اگر بناس��ت به س��مت صنایع 
بالادستی حرکت کنیم به آن مفهوم که مواد خام معدنی 
را وارد چرخ��ه صنای��ع کنیم و ارزش افزوده آنها وارد بازار 
شوند، با عوارض بر سر صادرات سنگ آهن موافقم و آن را 
محرکی برای پیش��رفت و توسعه صنعتی کشور می دانم. 
ب��ه عقی��ده من، باید در مس��یر ص��ادرات و بهره گیری از 
منابع معدنی کش��ور کنترل صورت گیرد و بررس��ی کنیم 
که این مزیت منتقل شده به یک صنعت بالا دستی ثمره 
داشته و آیا این صنعت از این ظرفیت مهم معدنی کشور 
به درس��تی اس��تفاده کرده اس��ت یا خیر. اگر بهره گیری 
درس��ت و بهین��ه از ماده معدنی س��نگ آه��ن در صنایع 
کش��ور صورت نگی��رد، آن زمان ما صاحب کارخانجات و 
تاسیسات تولیدی با زیان های بسیار زیاد خواهیم بود که 
نمی توانیم دست به ترکیب آنها بزنیم چراکه علاوه بر تمام 
مشکلات پیش آمده از لحاظ امنیت شغلی برای افرادی که 
در آن قسمت ها مشغول فعالیت هستند، شاهد بی ثباتی و 
اشتغال زدایی خواهیم بود. بنابراین درباره مسئله ورود به 
صنایع بالادستی و ارزش افزوده بسیار باید آگاهانه رفتار 
شود.  تا جایی که اطلاع دارم و از دوستان کارشناس و آگاه 
حوزه معدنی به ویژه معادن س��نگ آهن و صنایع فولادی 
پرس وجو کرده ام، دریافته ام که سرمایه گذاری در بخش 
فولاد از س��وی بخش خصوصی آگاه و با دانش تخصصی 
مزای��ای فراوان��ی ب��ه دنبال دارد ک��ه از جمله آن  می توان 
ب��ه کاه��ش هزینه های صنعت فولاد اش��اره کرد.  هزینه 
این صنعت در صورت سرمایه گذاری بخش خصوصی به 
یک سوم هزینه های شرکت های دولتی و خصولتی تبدیل 
خواهد شد چرا که در این بخش ها سرمایه گذاری و هزینه 
منابع مالی با دقت و بررسی بیشتری انجام شده و در نتیجه 
هدر رفت س��رمایه مالی در قس��مت های خصوصی بسیار 
کمت��ر از قس��مت های دولت��ی و خصولتی خواهد بود. در 
شرکت های دولتی و خصولتی به دلیل وجود حمایت های 
مالی غلط بر هزینه های منابع مالی سازمان و شرکت دقت 

و توجهی نمی شود. 
حال با تمام این تفاسیر به عقیده من زمان خوبی است 
ک��ه اس��تفاده از منابع س��نگ آهن و ص��ادرات آن و ورود 
به بخش صنعت فولاد کش��ور کنترل ش��ود. به نظر من 
دس��تورالعمل هایی که وزارت صنع��ت، معدن و تجارت 
اب��لاغ ک��رده و کنترل هایی که در حال اجراس��ت، مفید 
بوده و س��د راه رانت های فوق العاده ای که در این بخش و 
ب��رای تولید کنن��دگان فولاد قرار دارند، خواهد ش��د.  اگر 
این صنعت فولاد و بخش س��نگ آهن کش��ور قرار اس��ت 
پیش��رفت های مهمی در ادامه داش��ته باشند، باید از تمام 
بازیگردانان زنجیره تولید فولاد اس��تفاده بهینه ش��ده و 
حرف تمام بخش های این زنجیره ش��نیده ش��ود. سپس 
در ادامه می  توان تصمیم صحیح و راهبردی در پی آبادانی 

و توسعه کشور اتخاذ کرد.

 ۹۰۰ معدن راکد
 در کرمان وجود دارد

رئیس مجمع نمایندگان استان کرمان با اشاره به وجود 
۹۰۰ مع��دن تعطی��ل، نیمه تعطیل، راکد و تعیین تکلیف 
نش��ده در این اس��تان گفت: این امر مسئولیت شرکت ها و 
مس��ئولان را در زمینه اکتش��اف پهنه چند برابر می کند. 
ش��هباز حس��ن پور در گفت وگو با ایرنا خواستار برگزاری 
سریع شورای عالی معادن کشور با محوریت معادن استان 
کرمان ش��د و از مس��ئولان خواس��ت تا تعیین تکلیف این 
معادن شورا در استان نیز به صورت هفتگی برگزار شود. 
وی ادام��ه داد: برگ��زاری این نشس��ت ها و تعیین تکلیف 
معادن به نوعی توجه به بخش��ی از مس��ئولیت ها در قبال 
م��ردم اس��ت.رئیس مجم��ع نمایندگان اس��تان کرمان 
همچنی��ن ب��ه مدی��ران مومن و متخص��ص توصیه کرد، 
اجرای طرح های توس��عه ای این اس��تان را تس��ریع کنند 
تا موجب ایجاد اش��تغال پایدار، پیش��برد اهداف اقتصاد 
مقاومتی به عنوان نسخه نجات بخش کشور شود. وی از 
تس��ریع در طرح های توسعه ای و ایجاد اشتغال در استان 
کرم��ان ب��ه عنوان اولویت و ض��رورت امروز جامعه نام برد 
و گفت: به س��رانجام رس��یدن اصولی طرح های توسعه ای 
موجب بهره مند شدن اقشار مختلف مردم از مزایای آنها 
و توزیع عادلانه ثروت می شود. حسن پور افزود: شهرهای 
اس��تان کرمان باید در تمام بخش ها به خصوص در زمینه 

معدن به کارگاه سازندگی تبدیل شوند.

وزی��ر صنعت، معدن و تج��ارت گفت: با آزادس��ازی معادن تا 
پایان سال جاری، بین ۵ تا ۶ هزار معدن به سرمایه گذاران واگذار 

می شود.
به گزارش ایرنا ، علیرضا رزم حسینی در مراسم کلنگ زنی مرکز 
جامع س��لامت روس��تایی سبزدشت شهرس��تان بافق یزد افزود: 
فعال سازی معادن علاوه بر ایجاد اشتغال، موجب رونق اقتصادی 

مناطق می شود.
وی با اش��اره به اینکه به برکت انقلاب اس��لامی در بسیاری از 
روس��تاها آب و برق و گاز و تلفن و سایر زیرساخت های ارتباطی 
وجود دارد اما مردم به دلیل نداش��تن ش��غل به شهرها مهاجرت 
می کنند، افزود: با احیای یک معدن متروکه، اولین اتفاق، ایجاد 
ش��غل برای اهالی روس��تا اس��ت و معتقدیم باید به دنبال ایجاد 
کس��ب و کار در روستاها و شهرهای دورافتاده باشیم تا مهاجرت 

شکل معکوس پیدا کند.
وزی��ر صنعت، معدن و تجارت عنوان کرد: بافق و بهاباد منطقه 
معدن خیز اس��ت و با اکتش��اف، اس��تخراج و تولی��د می توان در 

روستاها اشتغال ایجاد کرد.
رزم حسینی با بیان اینکه ۴۰ درصد اقتصاد کشور توسط وزارت 
صنع��ت ، معدن و تجارت اداره می ش��ود، افزود: در حوزه صنایع، 
معادن، تج��ارت و بازار، برنامه هایی برای رش��د اقتصادی داریم. 
محمدرضا صباغیان ، نماینده م��ردم ابرکوه، بافق، بهاباد، خاتم و 
مهریز در مجلس نیز در این مراسم ضمن قدردانی از سرمایه گذار 
معدن تاجکوه گفت: انجام مسئولیت های اجتماعی در کنار ایجاد 
شغل و کار اقتصادی، بسیار ارزشمند است. وی افزود: امیدواریم 

با ایجاد انگیزه در سرمایه گذاران شاهد رونق اقتصادی در روستاها 
باشیم.
معدن�مهدی�آباد�از�معادن�بزرگ�روی�در�جهان��

همچنین وزیر صنعت در س��فر به مهریز طرح توس��عه معادن 
سرب و روی مهدی آباد این شهرستان که شامل تولید کنسانتره 

روی به ظرفیت سالانه ۱۰۰ هزار تن است را افتتاح کرد.
وی گفت: معدن سرب و روی مهدی آباد بهادران در شهرستان 
مهریز با ذخیره ۱۶۰ میلیون تن یکی از معادن بزرگ روی جهان 

محسوب می شود.
وی اف��زود: به��ره ب��رداری از این مع��دن با س��رمایه گذاری 
۱۶۰میلی��ون دلاری بخش خصوص��ی آغاز ش��ده و ب��ا توجه به 
ظرفیت های مناس��ب معدنی در کش��ور باید در حوزه اکتش��اف، 
فعالیت های جدیدی انجام شود تا رتبه بهره برداری سرب و روی 

کشور افزایش یابد.
ای��ن ط��رح ک��ه ب��ا س��رمایه  گذاری ۷ ه��زار میلی��ارد ریالی 
بخش خصوصی راه اندازی ش��ده و در آن به طور مس��تقیم برای 
۱۸۰ نفر اش��تغالزایی ش��ده اس��ت. این واح��د در زمینه تولید 
کنسانتره روی به روش کوره ولز مشغول فعالیت است و هم اکنون 
دارای پروانه بهره برداری به ظرفیت س��الانه ۵۰ هزار تن است که 
ب��ا راه اندازی فاز دوم به ظرفیت ۱۰۰ هزار تن در س��ال افزایش 

می یابد. 
در این مراس��م معاونان وزیر صنعت ، مع��دن و تجارت ، رئیس 
سازمان صنعت، معدن و تجارت یزد و جمعی از مسئولان استان 

و شهرستان مهریز حضور داشتند.

مدیر اکتش��افات ایمیدرو با تشریح معایب و فواید اجرای طرح 
ایجاد پهنه ه��ای معدنی عنوان کرد: تاکنون ایمیدرو مس��احتی 
حدود ۶۶۰ هزار کیلومتر مربع را در بحث پهنه ها اکتش��اف کرده 
و ماحص��ل ای��ن طرح شناس��ایی بی��ش از ۱۷۰۰ اندیس جدید 

معدنی بوده است.
عل��ی اصغ��رزاده در گفت وگو با بیرونیت با اش��اره به چگونگی 
ایج��اد ذهنی��ت جهت ایج��اد پهنه های معدنی مط��رح کرد: در 
بح��ث واگ��ذاری پهنه  ها، نکته  فنی که وجود دارد این اس��ت که 
زون های متالوژنی از مس��احت پی��روی نمی کنند و قبل از اینکه 
بح��ث واگذاری ای��ن پهنه ها به وج��ود بیاید؛ اجازه اکتش��افات 
طبق م��اده ۲۴ قان��ون معادن در قال��ب پروانه اکتش��اف انجام 
می ش��د. این ام��ر باعث می ش��د که، کار اکتش��افی ب��ه منظور 
 تهی��ه اطلاعات پای��ه در فاز شناس��ایی و پی جویی به درس��تی 

شکل نگیرد.
او افزود: به طور مثال کس��ی که قصد داشت ژئوفیزیک هوایی 
انجام دهد؛ عملا مساحت هایی نظیر ۲۵۰ کیلومتر مربع مساحت 
مناسبی برای انجام این کار نبود. از آنجا که برای مطالعه زون های 
متالوژنی، باید مساحت های بیشتری مورد بررسی قرار گیرد؛ بعد 
از اجرای طرح پهنه ها در سطح کشور شرکت ها رغبت پیدا کردند 
ک��ه، روی این زون ها کار کنند و جهت تهیه لایه اطلاعاتی نظیر 

ژئوشیمی و ژئوفیزیک هوایی اقدام کنند.
او در ادام��ه ب��ا اش��اره به معای��ب و فواید اجرای ط��رح ایجاد 
پهنه ه��ای معدنی گفت: این کار ه��م دارای فواید و هم مضراتی 
برای بخش معدن بود. از مزیت های این طرح می توان به س��رعت 
گرفت��ن تهیه اطلاعات پایه اش��اره کرد و ش��رکت ها با گردآوری 

اطلاعات موجود، نسبت به تکمیل آنها اقدام می کردند. از معایب 
این طرح بلوک شدن محدوده ها بود و سایر بخش های خصوصی 
که متقاضی اخذ پروانه، در داخل پهنه ها بودند؛ با مش��کل مواجه 
می ش��دند؛ لذا، همیشه تضادی به جهت این امر در بحث پهنه ها 

وجود داشت.
اصغرزاده با بیان دستاورد اجرای طرح پهنه های معدنی افزود: 
ب��ا توجه به تجربه ش��خصی بنده، ما بدون اج��رای طرح پهنه ها 
نمی توانستیم محدوده امید بخش خوبی در کشور پیدا کنیم؛ زیرا 
اطلاعات پایه تکمیل نبودند. تاکنون ایمیدرو مس��احتی حدوده 
۶۶۰ ه��زار کیلومت��ر مربع را در بحث پهنه ها کار کرده اس��ت و 
ماحص��ل این طرح در بحث پهنه ها شناس��ایی بی��ش از ۱۷۰۰ 

اندیس جدید معدنی است.
او ادامه داد: با توجه به اینکه بخش��ی از این اندیس ها فلزی و 
بخشی غیر فلزی بوده اند؛ طبق بخشنامه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، ایمیدرو حدود ۴۵۰ اندیس را در اختیار گرفته  و نس��بت 
به اخذ پروانه اکتش��اف آنها اقدام کرد ه  اس��ت؛ که از این تعداد، 
اکنون تعداد ۱۸۰ عدد از این محدوده ها در کاداس��تر ثبت شده 
اس��ت. شناس��ایی این تعداد از اندیس های جدی��د بدون اجرای 
طرح پهنه ها امکان پذی��ر نبود و حتی بعضی از این محدوده های 

شناسایی شده در حد کلاس جهانی هستند.
مدیر اکتشافات ایمیدرو درباره چگونگی واگذاری این محدود ها 
به بخش خصوصی عنوان کرد: ما مطابق قانون نمی توانیم محدوده 
را در اختیار خود نگه داریم و بلافاصله بعد از اخذ گواهی کشاف، 
ب��رای هر مح��دوده از طریق فراخوان عموم��ی جهت واگذاری و 

مشارکت در بخش خصوصی اقدام می کنیم.

نماین��ده مردم بوش��هر، گن��اوه و دیل��م در مجلس 
شورای اسلامی گفت: با پی گیری های انجام شده، وزیر 
صنع��ت، معدن و تجارت با صدور مجوز مجتمع فولاد 
بوشهر در بندر گناوه مش��روط به تامین خوارک لازم 

موافقت کرد.
به گ��زارش ایرنا، عبدالکریم جمیری افزود: اس��تان 
بوش��هر با وجود منابع خدادادی در حوزه دریا، انرژی 
و دسترس��ی ب��ه آب ه��ای بین المللی ب��رای صادرات 
محص��ولات، اس��تعداد بالقوه ای برای اح��داث صنایع 

بزرگ و استراتژیک دارد.
وی بی��ان کرد: ظرفیت تولید س��الانه مجتمع فولاد 
بوشهر یک میلیون و ۵۰۰ هزار تن در سال پیش بینی 

شده است.
ب��ه گفت��ه جمی��ری مجتم��ع ف��ولاد بوش��هر ب��ا 
س��رمایه گذاری بخش خصوص��ی در زمینه ذوب آهن، 
تولید آهن اسفنجی، ورق، میلگرد و تیرآهن به صورت 
مستقیم برای یک هزار و ۲۰۰ نفر اشتغال زایی خواهد 
ک��رد و با تأمین کامل نیاز این اس��تان، ۵۰ درصد نیز 

صادرات محصول خواهد داشت.
وی ادامه داد: سرمایه گذار پروژه برای تأمین خوراک 
این مجتم��ع، معدنی را در اس��تان خراس��ان رضوی 
خریداری کرده اس��ت و پیش بینی می ش��ود با تأمین 
زمین لازم در مدت ۲ سال پروژه به بهره برداری برسد.

نماین��ده مردم بوش��هر، گن��اوه و دیل��م در مجلس 
شورای اس��لامی گفت: همچنین راه اندازی واحدهای 
صنعتی راکد، ایجاد زیرساخت های مناسب در منطقه 
وی��ژه اقتصادی ش��مال این اس��تان، اس��تقرار صنایع 
مونتاژی مانند خودروس��ازی و لوازم خانگی در استان 
و ایجاد مجتمع های کارگاهی برای استقرار کارگاه های 

تولیدی مقیاس کوچک پی گیری شد.
وی با اش��اره به لزوم حمای��ت از واحدهای تولیدی 
راکد و تلاش برای فعال س��ازی آنها اضافه کرد: استان 
بوشهر رتبه نخست کشور از نظر میزان درآمد سرانه و 
رتبه سوم در زمینه تولید ناخالص داخلی را در اختیار 
دارد ولی با مش��کلات عدیده ای در حوزه صنایع پایین 

دستی روبه رو است.
جمی��ری اظهار کرد: با توجه ب��ه تأکید رهبر معظم 
انق��لاب در مورد حمایت از تولید کالای داخلی بازدید 
از ش��رکت های مس��تقر در مناطق وی��ژه اقتصادی و 
ش��هرک های صنعتی استان از جمله اولویت های کاری 

به شمار می رود.
رئیس مجمع نمایندگان استان بوشهر گفت: شرکت 
پلی اس��تر آریان بوش��هر با ظرفیت ۶ ه��زار تن الیاف 
پلی اس��تر در سال از جمله شرکت هایی است که سال 
۸۵ در منطق��ه ویژه اقتصادی بوش��هر به بهره برداری 
رس��ید و از سال ۱۳۹۲ به دلیل مشکلات عدیده راکد 
شده اس��ت، کارگروه تسهیل و ستاد فرماندهی اقتصاد 
مقاومتی استان بوشهر برای راه اندازی مجدد این طرح 
و اشتغال مس��تقیم ۶۸۰ نفر مصوباتی داشته که باید 
تأمین مالی آن از س��وی س��ندیکایی با عاملیت بانک 
صنع��ت و معدن و بانک های مل��ت، تجارت و صادرات 

انجام شود.

عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی بیان 
کرد: با توجه به شرایط فعلی کشور و کاربرد محصولات 
این شرکت در تولید البسه بیمارستانی یکبار مصرف، 
البس��ه اس��تریل ایزوله و ماس��ک، در دی��دار با وزیر 
صنعت، مع��دن وتجارت ب��رای راه ان��دازی دوباره آن 
 پیگیری لازم انجام و در این زمینه دستور اقدام فوری 

صادر شد.
جمی��ری در م��رود پیگیری ه��ای ص��ورت گرفته 
برای احداث منطقه ویژه اقتصادی در ش��مال اس��تان 
بوش��هر گفت: قرار اس��ت این منطقه وی��ژه اقتصادی 
در مح��ل تقاطع خطوط انتقال نف��ت، میعانات گازی 
و اتیلن احداث ش��ود تا زمینه ای ب��رای توزیع عادلانه 
سرمایه گذاری و ایجاد توسعه متوازن صنعتی در شمال 

و جنوب استان بوشهر باشد.
وی یادآور ش��د: عملیات اجرایی این پروژه مهم در 
س��ال ۹۶ آغاز و مجوز ارزیابی زیس��ت محیطی آن از 
س��وی س��ازمان حفاظت از محیط زیست کشور صادر 

شده است.
نماین��ده مردم بوش��هر، گن��اوه و دیل��م در مجلس 
ش��ورای اس��لامی افزود: در نشس��ت با وزیر صنعت، 
معدن وتجارت برای ایجاد زیرس��اخت های مناسب در 
منطقه ویژه اقتصادی ش��مال استان همچنین معرفی 
فرصت های س��رمایه گذاری و س��رمایه گذاران توانمند 
در زمین��ه تکمیل زنجیره ارزش صنایع میان دس��ت 
و پایین دس��ت پتروشیمی پیگیری شد و وزیر صنعت، 
معدن و تجارت دس��تور پیگیری لازم را برای شرکت 

شهرک های صنعتی صادر کرد.
وی اضافه کرد: همچنین وزیر صنعت، معدن وتجارت 
برای س��رمایه گذاری سازمان های توس��عه ای ایدرو و 
ایمیدرو در اجرای طرح های فولادی، تولید صفحه های 
خورش��یدی، تولید لاستیک سنگین و تکمیل زنجیره 
صنایع پایین دست پتروشیمی با توجه به فراهم بودن 
زیرساخت های مناسب در شهرستان های دیلم و گناوه 

دستور لازم را صادر کردند.
جمی��ری تاکید کرد: شهرس��تان بوش��هر به دلیل 
نزدیکی به دریا و وجود زیرس��اخت های تولید انرژی، 
ش��رایط مناسب برای اس��تقرار یکی از صنایع تولیدی 
به صورت مونتاژ قطعات منفصله، از جمله خودروسازی 
و لوازم خانگی را دارد به همین دلیل پیش��نهاد ش��د 
با مش��ارکت مجموعه هایی مانند س��ازمان گسترش و 
نوس��ازی صنایع ایران و یا تولید کنندگان خارجی در 
ای��ن زمینه پیگیری ش��ود که وزیر صنع��ت، معدن و 
تجارت دستور انجام مطالعات لازم برای اجرای یکی از 

این طرح ها را صادر کردند.
وی ادام��ه داد: روان س��ازی ش��رایط تولی��د ک��ود 
ش��یمیایی فس��فات در استان بوش��هر، اصلاح حقوق 
دولت در بهره برداری از معادن، استفاده از ظرفیت های 
ش��رکت مپنا برای احداث مجتمع های تولید پراکنده 
برق در شهرک های صنعتی استان، ایجاد مجتمع های 
کارگاهی برای اس��تقرار کارگاه ه��ای تولیدی مقیاس 
کوچک و پرداخت تس��هیلات کم به��ره به کارگاه ها از 

دیگر موارد پی گیری شده است.

�5تا�۶ هزار�معدن�به�سرمایه�گذاران�واگذار�می�شود

شناسایی�بیش�از��۱۷۰۰اندیس�جدید�معدنی�

مجوز�مجتمع�فولاد�بوشهر�صادر�شد

گروه معدن

معاون ام��ور معادن معاونت علم��ی و فناوری 
ریاس��ت جمهوری گفت: نخس��تین و مهم ترین 
چالش صنعت فولاد کش��ور تأمین س��نگ آهن 
خواه��د بود و با توجه به فعالیت های اکتش��افی 
انجام شده در سال های اخیر می توان گفت امکان 
اکتش��اف ذخایر س��طحی بزرگ و حتی متوسط 
در کش��ور وجود ندارد و ناگزیر باید رویکردمان 
را به س��مت اکتش��اف ذخایر عمیق و استخراج 

زیرزمینی سنگ آهن تغییر دهیم.
داود حبیبی کی��ا در گفت وگو با ایراس��ین در 
مورد ظرفیت ایران در زمینه س��نگ آهن گفت: 
زمین شناس��ان ذخایر س��نگ آهن کش��ور را که 
عمدتا پیش از انقلاب توسط شرکت های خارجی 
اکتشاف ش��ده اند در حدود ۵.۲ میلیارد تخمین 
می زنند که از این مقدار تنها حدود ۲.۸ میلیارد 
ت��ن ذخیره قطعی ب��وده و ب��ه روش معدنکاری 
روباز در حال اس��تخراج هس��تند. از طرف دیگر 
با توجه به برنامه های کلان کشور ظرفیت تولید 
صنعت فولاد کوره در س��ال ۱۴۰۴ باید به تولید 
۵۵ میلیون تن فولاد و صادرات ۲۰ میلیون تنی 
آن دست یابد. بدیهی است که دسترسی به این 
هدف نیازمند اس��تخراج بیشتر از معادن موجود 
بوده و در صورت عدم اکتشاف ذخایر جدید این 
معادن در ۱۰ تا ۱۵ س��ال آینده به اتمام خواهند 

رسید.
وی گف��ت: نخس��تین و مهم تری��ن چال��ش 
صنعت فولاد کش��ور تأمین س��نگ آهن خواهد 
ب��ود و با توجه ب��ه فعالیت های اکتش��افی انجام 
ش��ده در س��الیان اخی��ر می توان گف��ت امکان 
اکتش��اف ذخایر س��طحی بزرگ و حتی متوسط 
در کش��ور وجود ندارد و ناگزیر باید رویکردمان 
را به س��مت اکتش��اف ذخایر عمیق و استخراج 
زیرزمینی سنگ آهن تغییر دهیم. از سوی دیگر 
تا س��الیان اخیر به دلیل مق��رون به صرفه بودن 
و س��هولت بیشتر اس��تفاده از سنگ آهن مگنتی 
در گندله س��ازی و تولید کنس��انتره در مقایسه 

با س��نگ آهن هماتیتی و نی��ز نبود علم و تجربه 
لازم برای پرعیارسازی هماتیت، در صنعت فولاد 
کش��ور از س��نگ آهن هماتیتی کمتر اس��تفاده 
می  ش��د. اما درحال حاضر با افزایش نرخ فولاد و 
کاه��ش عیار و میزان ذخای��ر مگنتیتی و هزینه 
به مراتب بالاتر اس��تخراج زیر زمینی کانسارهای 
مگنتیتی، باید به استفاده از سنگ آهن هماتیتی 
ک��ه ذخایر زی��ادی از آن در کش��ور وجود دارد، 

توجه بیشتری شود.
حبیبی کی��ا خاطر نش��ان کرد: چال��ش بعدی 
محدودیت های اس��تفاده از فناوری های نوین در 
اکتشاف ذخایر عمیق س��نگ  آهن و نیز فناوری  
مرتبط با حفاری های اکتشافی است. کانسارهای 
آهن زیر س��طحی به دلیل خواص مغناطیس��ی 
خود غالب��ا از طری��ق اکتش��افات ژئوفیزیک به 

الکترومغناطیسی  و  روش های مغناطیس سنجی 
م��ورد پی جویی ق��رار می گیرن��د. از آنجایی که 
اس��تخراج زیر زمینی نسبت به استخراج سطحی 
مستلزم صرف هزینه های به مراتب بالاتری است 
لذا جهت توجیه اقتصادی باید ذخایر اکتشافی از 
حجم و ذخیره بالاتری برخوردار باش��ند. در این 
ارتباط استفاده از روش های پیشرفته ژئوفیزیک 
هوایی می تواند به صورت کارآمد و با سرعت بالا 
این ذخایر زیرسطحی را شناسایی و معرفی کند. 
در دنیا ۳ کش��ور امریکا، کانادا و اس��ترالیا دارای 
امکانات س��خت افزاری و نرم افزاری پیشرفته در 
امر اکتش��اف ذخایر بزرگ هستند ولی به دلیل 
تحریم ه��ای موج��ود تاکن��ون امکان اس��تفاده 
از ظرفی��ت ای��ن کش��ورها فراهم نبوده اس��ت. 
س��ابقه اکتش��اف معادن بزرگ آهن کشور نشان 

می دهد که اکتش��اف معادن آهن ایران مرکزی 
حدود ۵۵ س��ال قبل توس��ط متخصصان روسی 
و اکتشاف معادن گل گهر، چادرملو و سنگان نیز 
در س��ال های قبل از انقلاب توس��ط شرکت های 

امریکایی انجام شده است.
مع��اون امور مع��ادن طرح توس��عه نوآوری ها 
و فناوری ه��ای ح��وزه زمین شناس��ی، معدن و 
صنایع معدنی معاونت علمی و فناوری ریاس��ت 
جمه��وری اف��زود: ام��روزه عملی��ات ژئوفیزیک 
هوایی منحصرا توس��ط س��ازمان زمین شناس��ی 
و اکتشافات معدنی کش��ور انجام می شود و این 
سازمان در تلاش اس��ت تا دستگاه ها و ابزارهای 
مربوطه را به روز رس��انی کند که این امر با توجه 
ب��ه ش��رایط تحریم��ی و بودجه اندک س��ازمان 
زمین شناس��ی به س��ختی محقق می ش��ود. لذا 

پ��س از تعیین محدوده کانس��اری، برای تعیین 
عمق، عی��ار و حجم ذخیره، نیازمند فناوری های 
نوین در زمینه روش ها و ماش��ین آلات حفاری و 
مغزه گیری در اعماق زیاد و مواد مصرفی مربوطه 
هستیم که می تواند چالش بعدی در اکتشاف در 
نظر گرفته شود. درحال حاضر در امر حفاری های 
عمیق فناوری و ماشین آلات مناسب را به  صورت 
گس��ترده در اختی��ار نداری��م در نتیج��ه هزینه 
حفاری به خصوص در اعماق زیاد بسیار بالا بوده 
و تا کنون کارفرمایان رغبت زیادی را برای انجام 
حفاری های عمیق نداشته اند. برای مقایسه کافی 
است در نظر بگیریم که میزان حفاری اکتشافی 
سالانه در کش��ور کانادا حدود ۴۰ برابر کشور ما 

است.
حبیبی کیا ب��ه مش��کلات و چالش های دیگر 
اس��تفاده از فناوری های نوین اشاره کرد و افزود: 
چال��ش دیگر کس��ب و اس��تفاده از فناوری های 
نوین مرتبط با جمع آوری داده ها و پردازش آنها 
به منظور مش��خص کردن ابعاد و ش��کل فضایی 
کانس��ار و طراح��ی تونل های م��ورد نیاز جهت 
استخراج زیرزمینی است. چالش بعدی، مکانیابی 
کارخانه های تولید فولاد اس��ت. واقعیت موجود 
آن اس��ت که معادن سنگ آهن کشور عمدتا در 
نواح��ی کم آب ایران مرکزی قرار دارند. با عنایت 
به نیاز صنایع فولاد به منابع آبی معتبر، بحث های 
مختلف��ی در ارتب��اط با اح��داث کارخانجات در 
ج��وار معادن و انتق��ال آب خلیج فارس و دریای 
عمان به این مناطق، یا اح��داث کارخانجات در 
نزدیکی س��واحل جنوبی و توسعه خطوط ریلی 
جهت انتقال س��نگ آهن مطرح است که هریک 
می توان��د ب��ه عنوان یک��ی دیگ��ر از چالش های 
موجود مدنظر قرار گی��رد. به دلیل هزینه بالای 
حمل ونقل جاده ای س��نگ آهن ب��ه کارخانجات 
فولاد احداث ش��ده در سواحل جنوبی، و مباحث 
تأمی��ن پایدار خ��وراک کارخانه ه��ا، اخیرا بحث 
احداث اس��کله های بزرگ در بنادر حنوبی کشور 
جهت واردات س��نگ آهن از کشورهای دیگر نیز 

مطرح شده است.

تامین سنگ آهن مهم ترین مشکل صنعت فولاد 
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راه اندازی مرکز نوآوری، تحقیق و توسعه چادرملو 
با امضای تفاهمنامه ۳ جانبه میان شرکت معدنی و صنعتی 
چادرملو، دانش��گاه صنعتی امیر کبیر و دانشگاه اردکان، مرکز 
نوآوری، تحقیق و توسعه این شرکت در برج فناوری و نوآوری 

دانشگاه صنعتی امیر کبیر راه اندازی شد.
به گزارش روابط عمومی چادرملو، در مراس��می که به همین 
منظور در دانشگاه صنعتی امیرکبیر برگزار شد، ابتدا معتمدی 
رئی��س دانش��گاه صنعتی امیرکبی��ر با اعلام اینک��ه در برنامه 
راهبری دانش��گاه ب��ه دنبال حل مش��کلات بخش های تولید 
و صنع��ت و مهارت افزایی هس��تیم، اظه��ار امیدواری کرد این 
توافقنام��ه آغ��ازی برای همکاری عمل��ی و تنگاتنگ صنعت و 

دانشگاه باشد.
ناصر تقی زاده، مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی چادرملو 
نی��ز مهم ترین اس��تراتژی های چادرمل��و را افزایش بهره وری، 

کاهش هزینه های تولید، کاهش مصرف انرژی و داخلی سازی 
قطع��ات صنعتی و ماش��ین آلات عنوان ک��رد و گفت: در حال 
ورود به اکتش��اف در معادن عمیق هس��تیم و قطعا در این راه 
نیازمند بهره گیری از فناوری ها و نوآوری های به روز هس��تیم 

و این همکاری با مراکز علمی، می تواند گام ارزشمندی جهت 
تحقق اهداف ما باشد.

یاری، مدیرعامل شرکت انتقال آب خلیج فارس نیز با تشریح 
اقدام بی نظیر طرح ملی شیرین س��ازی و انتقال آب به مناطق 
مرک��زی ایران گفت: چادرملو تمایل بس��یاری برای س��اخت 
ممبران های آب ش��یرین کن به عنوان اصلی ترین قطعه مورد 
نیاز کش��ور دارد ک��ه امیدواریم از نتایج عمل��ی این توافقنامه 
تولید این قطعه اس��تراتژیک در داخل باشد. گفتنی است: این 
مرکز علمی و پژوهشی به منظور تحقق توسعه زیرساخت های 
مرتبط با انقلاب صنعتی چهارم در کشور و استفاده و بکارگیری 
از خلاقی��ت و دان��ش نیروهای ایده پرداز و نخبه دانش��گاهی و 
ش��رکت های دانش بنیان برای ایجاد این بس��تر بزرگ علمی و 

پیشرفته تاسیس شد.

ش��رکت صنعت��ی و معدن��ی چادرملو ایجاد مرک��ز نوآوری، 
تحقیق و توس��عه را با همکاری مش��ترک دانشگاه امیرکبیر و 
دانش��گاه اردکان در برج فنآوری ابن س��ینا، به عنوان ش��رکت 
پیش��تاز و نخستین شرکت تولیدی و صنعتی کشور در دستور 
کار خود قرارداده است تا با استقرار آن، هوشمندسازی خطوط 
تولید و گسترش فناوری نوظهور همچون پردازشگرهای کلان 
داده ها، هوشمندس��ازی س��امانه ها و فرآیند مواد پیشرفته در 
ساختار تولیدی شرکت را به عنوان رسالتی در جامعه تولیدی 

و علمی کشور پیاده سازی کند.
بدیهی اس��ت این همکاری دانش��گاه با صنعت، گام عملی و 
بزرگی است برای نزدیک کردن نگرش های آکادمیک و خلاق 
با نگرش های صنعتی و تولیدی، که می تواند تحولات عظیمی 

را در بستر مراکز علمی و تولیدی کشور به ارمغان آورد.

رفع تنش ها میان محیط زیست و معادن
»روزگار معدن« ایجاد کارگروه زمین شناسی پزشکی را بررسی کرد

گروه معدن

زمین شناس��ی پزش��کی، علمی پدیدار شناختی و 
بین رش��ته ای است که تاثیرات زمین شناختی )چه 
مثب��ت و چه منفی( بر س��لامتی انس��ان ، حیوانات 
و گیاه��ان را بررس��ی می کن��د. این رش��ته درباره 
تاثیرات محیط و منابع طبیعی بر انسان و همچنین 
خ��واص درمانی برخی م��واد معدنی بحث می کند. 
خوش��بختانه رش��د روزافزون علم و فناوری امکان 
ایجاد نگاه دقیق در این بخش را فراهم کرده است. 
در همی��ن راس��تا معاون��ت علم��ی و فن��اوری 
ریاس��ت جمهوری به همراه سازمان زمین شناسی و 
اکتش��افات معدنی کشور با استفاده از همه امکانات 
علمی و تخصصی خود نخستین گام را در جهت تهیه 
بستر مناسب همکاری های بین رشته ای و استفاده 
بهین��ه در عل��وم کاربردی از جمله زمین شناس��ی 
پزش��کی برداش��ته اند. از ای��ن رو، در راس��تای 
برنامه های آتی در دس��ت اقدام، »روزگار معدن« با 
فرح رحمانی، مشاور طرح توسعه نوآوری های حوزه 
زمین شناسی، معدن و صنایع معدنی معاونت علمی 
و فن��اوری ریاس��ت جمهوری گفت وگو کرده که در 

ادامه می خوانید. 

اخبار

علم زمین شناسی پزشکی چیست و پیشینه آن  �
مربوط به کدام دوره تاریخی است؟

زمین شناسی پزشکی علمی است که ارتباط آلاینده های 
طبیع��ی ک��ه از آغ��از پیدایش زمی��ن وجود داش��ته و از 
منطقه ای به منطقه دیگر متفاوت اس��ت را بررسی می کند. 
در نتیج��ه تفاوت این عناص��ر و جغرافیای هر منطقه، آثار 
هرکدام از این عناصر و آلاینده ها در بدن و ساختار وجودی 
انسان ها و موجودات زنده متفاوت خواهد بود. زمین شناسی 
پزش��کی دو ارتباط کامل بین علوم زمین و علوم پزش��کی 
را با هم برقرار کرده و از دیرباز و ش��اید بتوان گفت از قرن 
نوزدهم به این حوزه پرداخته شده  است. دانشمندان بزرگ 
کشور مانند بوعلی س��ینا در قالب بحث پزشکی و عواملی 
مرب��وط به مش��خصات جغرافیایی مانند درج��ه حرارت و 
رطوبت، نوع پوش��ش گیاهی و ارتفاع را برای بررسی شیوع 
و گسترش بیماری ها در مناطق مختلف درنظر می گرفتند. 
در باقی کش��ور ها نیز فلاسفه بزرگی مانند بقراط این روند 
را در پیش گرفته و دیدگاه تاثیر جغرافیا در س��لامت مردم 
و حیوانات و دام ها از پیش از میلاد تا به امروز وجود داشته 
اس��ت. به گواه تاریخ مسئله زمین شناسی پزشکی از دیرباز 
ب��ا زندگی بش��ری در هم تنیده بوده و انس��ان ها پیرو حل 
مشکلات زیست محیطی و پزشکی، شروع به بررسی عوامل 

مرتبط کرده  اند.
کش�ورهای پیش�رو در زمین شناس�ی پزش�کی  �

کدامند؟
کش��ورهای ح��وزه اس��کاندیناوی مث��ل س��وئد و نروژ 
سردمدار این زمینه هس��تند. به عنوان مثال، سوئد سال ها 
در بحث زمین شناس��ی پزش��کی روی بیماری هایی که در 
آن منطقه رواج داش��تند کار کرده و ب��ه علل آن پرداخته 
اس��ت. همچنین بررسی کرده چگونه این تنوع محیطی بر 
حیوانات منطقه تاثیر گذاش��ته و حتی برای حل مشکلات 
و بیماری های آنان نیز اقدام کرده اس��ت. برای نمونه، دیده 
ش��ده حیوانات برخی از مناطق سوئد دچار بیماری شدند. 
ضم��ن تحقیقاتی که در این زمین��ه صورت گرفت، متوجه 
ش��دند ماده معدن��ی آپاتیت که مقادیر کلس��یم خاک ها و 
آب های مناطق را تامین می کند، در آب های مناطق سوئد 
وجود نداشته و این مسئله باعث بیماری   حیوانات و برخی 
ش��هروندان ش��ده اس��ت. به همین دلیل پزشکان سوئدی 
نی��ز به عنوان راه حل در غذای دامی، خرده های اس��تخوان 
را برای تقویت آنها و حل مشکل کمبود کلسیم و منیزیوم 
افزودند. به همین نحو این دس��ت کشور ها به شکل موثری 

از زمین شناسی پزشکی بهره برداری می کنند.
زمین شناسی پزش�کی در ایران به طور علمی از  �

چه سالی آغاز شد؟
س��ال ۱۳۸۳ م��ن در س��ازمان زمین شناس��ی، بح��ث 
زمین شناس��ی پزش��کی را مطرح و به عن��وان مجری طرح 
ش��روع به فعالی��ت کردم که افزون بر ۴۰ طرح در سراس��ر 
نقاط کشور اجرا شد. یکی از مهم ترین طرح های اجراشده، 
مطالع��ه کمربند س��رطان خیزی خاورمیانه اس��ت که این 
کمربند قسمت شمالی کشور ما را دربرمی گیرد. این کمربند 
ش��مال کش��ورهای ترکیه، ایران، قس��متی از افغانستان و 
کشورهای آسیای شرقی از جمله چین را می پوشاند. در این 

کمربند سرطان مری یکی از سرطان های بارز بوده و استان 
گلس��تان را به طور کامل از لحاظ آب، خاک و گیاه بررسی 
ک��رده و به نتایج مفیدی هم دس��ت پی��دا کردیم. در واقع 
این ط��رح با همکاری س��ازمان یونس��کو و مرکز پژوهش 
بیماری ه��ای کب��د و گوارش بیمارس��تان دکتر ش��ریعتی 
صورت پذیرفت و یک��ی از بزرگ ترین طرح هایی بود که از 
سوی سازمان زمین شناسی در حوزه زمین شناسی پزشکی 

انجام شده  است.
س��ازمان زمین شناس��ی کش��ور برای آنکه کل کشور را 
از لح��اظ س��اختاری و زیس��ت  محیطی بهتر بشناس��د، بر 
کمربنده��ای متالوژنی که در کش��ور فلززایی و کانی زایی 
به همراه دارد، تمرکز کرده  اس��ت. همچنین بررس��ی شده 
ک��ه وجود کمربنده��ای معدنی و متالوژن��ی گوناگون چه 
تاثیری بر محیط زیس��ت و ساکنان آن مناطق داشته است. 
به عن��وان مثال مس زای��ی در جنوب کش��ور مانند معدن 
بزرگ مس سرچش��مه که در اس��تان کرمان قرار گرفته یا 
کمربند طلاخیزی که در غرب کش��ور وج��ود دارد. بنا بر 
وضعیت س��اختاری جغرافیایی و وجود کوه های آتشفشانی 
به ویژه در غرب کش��ور شاهد ساختارهای متفاوت سنگی و 
زمین شناسی هستیم. در کنار طلا، ماده سمی آرسنیک در 
این مناطق وجود داش��ته و این م��اده خطرناک بر زندگی 
محیط زیس��ت ساکنان و جانداران این منطقه تاثیر مخربی 
برجا خواهد گذاش��ت. در مثالی دیگ��ر، وجود کمربندهای 
برخی از عناصر، برای ساکنان بعضی از مناطق مانند بیجار 
و قروه مشکلات پوستی یا گوارشی به همراه داشته که باید 
برای رفع این مش��کلات پزش��کی چاره ای اندیشیده شود 
یا برخی دیگ��ر از مناطق مانند س��بزه وار دارای کانی های 
س��وزنی ش��کل بوده که این کانی ها از طریق آب و خاک، 
گیاه و هوا وارد بدن افراد ش��ده و باعث بیماری های ریوی 
حاد و حتی س��رطان ها می شود. کش��ور ما از سال ۱۳۸۳ 
بنیان گ��ذار زمین شناس��ی پزش��کی در منطقه ب��وده و از 
نخس��تین س��ازمان های زمین شناس��ی جهان است که به 
عضویت انجمن بین المللی زمین شناس��ی پزشکی راه پیدا 
ک��رده و به عنوان فعال ترین عضو در این انجمن ش��ناخته 
ش��ده ایم. تولیدات��ی که داش��تیم در راس��تای شناس��ایی 
بیماری ه��ای انس��انی به وی��ژه س��رطان ها و در حیوان��ات 
بیماری هایی که منتج بر تاثیرگذاری بر محیط باشند، بوده 
و گزارش��ات به  دس��ت آمده پیرو این موضوعات، نتیجه و 
دستاورد کارهایی بوده که در سازمان زمین شناسی از سال 

۱۳۸۳ تاکنون انجام شده  است. 
هدف از ایجاد مرکز زمین شناس�ی پزش�کی در  �

کشور چیست؟
درحال حاض��ر قس��مت های مختلف کش��ور ب��ه صورت 
جزیره ای در دس��ت بررسی اس��ت. به عنوان مثال، وزارت 

نیرو آب مناطق، وزارت جهاد کشاورزی خاک نقاط مختلف 
و س��ازمان انرژی اتمی نیز میزان پرتوزایی عناصر را مورد 
بررس��ی قرار می دهند. بررسی سنگ و کانی شناسی نیز در 
س��ازمان زمین شناسی کشور انجام می شود. اما مرکزی که 
بتواند تمام این اطلاعات را در کنار هم قرار دهد و براساس 
آن هدف تمام این بخش ها را همس��و کند، وجود ندارد. در 
اصل فعالیت زمین شناسی پزشکی تحلیل تمام نقاط کشور 
از لحاظ زیست محیطی، جغرافیایی، پزشکی و معدنی است 
و شناخت مناطق متناسب با ظرفیت ها و مخاطراتی که به 

همراه آنهاست، وظیفه زمین شناسی پزشکی است.
توس�عه علم زمین شناسی پزشکی چه تاثیری بر  �

معادن کشور خواهد داشت؟
در زمین شناس��ی پزش��کی بنابر آن است تا ابتدا مناطق 
براساس ساختار های زمین شناسی، کمربندهای متالوژنی و 
ایالت ها، نقاط و ظرفیت های معدنی تقسیم بندی شوند. یکی 
از مناطق��ی که ظرفیت آلودگی و بیماری زایی دارد، معدن 
است؛ غلظت بالای عناصر و ترکیبات طبیعی، نوع فرآوری 
و اس��تخراج می تواند ی��ک عامل قوی ب��رای بیماری زایی 
باش��د که بررس��ی مس��ئله تاثیر معادن بر افراد چه شاغل 
در معادن و چه س��اکن در مناطق معدنی، در زیرمجموعه 
بهداش��ت محیط و بهداشت ش��غلی قرار می گیرند. شایان 
ذکر اس��ت که مع��ادن ما دارای ش��عاع معدنی هس��تند ؛ 
ب��ه این معن��ا که اگر معدن��ی در منطقه ای وجود داش��ته 
باش��د، تاثیرات زیس��ت محیطی آن تا ش��عاعی، آن منطقه 
را در بر می گی��رد و برای معادن در مناط��ق مختلف میزان 
این ش��عاع متفاوت است. این شعاع معدنی همان مناطقی 
هس��تند که در ش��هرها و روستاها دایر ش��ده و متاسفانه 
 هیچ گاه اثرات معدنی بر  س��اکنان مناطق معدنی بررس��ی

 نمی ش��ود.  این بررسی های معدنی یکی از اقداماتی است 
که در زیرش��اخه فعالیت های زمین شناس��ی پزشکی قرار 
می گیرند. با توجه به اینکه ایران، کش��وری معدنی اس��ت،  
از لحاظ زمین شناس��ی یک کش��ور برجسته  در سطح دنیا 
به ش��مار می رود زیرا تمام س��اختار های زمین شناسی در 
کش��ور ما وجود دارد. در نتیجه، زمین شناس��ی س��طحی 
و زمین شناس��ی زیرس��طحی بس��یار کمک خواهد کرد تا 
کش��ور را از نظرزمین شناسی زیست محیطی، زمین شناسی 

پزشکی و کشاورزی کاملا مورد ارزیابی قرار دهیم.
پیش�نهاد ش�ما ب�رای گام اول تاس�یس مرک�ز  �

زمین شناسی پزشکی چیست؟
بهره گی��ری از ت��وان ش��رکت های دانش بنی��ان بهترین 
فرآیند برای نتیجه گیری درس��ت اس��ت. ب��ا توجه به آنکه 
زمین شناس��ی پزش��کی مجموع��ه بس��یار گس��ترده ای از 
مباحث مختلف را تش��کیل می دهد، شناس��ایی هر بخش 
ب��ه طور تخصصی الزامی اس��ت. تاس��یس مراکز تخصصی 

در زمین شناسی پزش��کی از پیشنهادهای مطرح شده پیرو 
این موضوع اس��ت. مجموعه ای که می ت��وان در این زمینه 
ش��کل داد شرکت های دانش بنیان هستند. به آن دلیل که 
ساختار این شرکت ها براساس دانش است، رونق خاصی در 
بخش های مختلف کشور ایجاد شده و علاوه بر آن می توان 
کش��ور را در مدت زمان بس��یار کوتاهی مورد ارزیابی قرار 
داد. نتیجه آن خواهد ش��د ک��ه به عنوان مثال بیماری های 
موجود در سطح کشور را با همراهی سازمانی مانند وزارت 
بهداش��ت، درمان و آموزش پزش��کی در کنار شرکت های 
دانش بنیان مورد بررسی قرار داده و ببینیم که محیط های 
زمین ش��ناختی، ژئوشیمی، هیدروژئوش��یمی، ساختارهای 
گیاه��ی، پرتوزای��ی محیط��ی و... چ��ه تاثیری ب��ر  ایجاد 
بیماری ها و ش��یوع آنها داشته اند. علاوه بر آن، موضوعی که 
می توان مطرح کرد، پاکسازی های علمی است. برای مثال، 
اگ��ر تجمع زیس��تی عنصری در یک م��اده گیاهی یا مواد 
خوراک��ی قرار دارد، از قوت غذای��ی مردم بومی و حیوانات 
به وی��ژه دام  حذف ش��ود یا در آن منطقه کش��ت محصول 

مورد نظر صورت نگیرد.
تاکنون برای تاس�یس زمین شناسی پزشکی چه  �

اقداماتی  صورت گرفته است؟
با توجه به آنکه زمین شناس��ی پزش��کی مسئله ای است 
ک��ه چندین نهاد و س��ازمان را در بر می گی��رد هیچ نهادی 
به تنهای��ی توانای��ی ورود و اق��دام در جهت این مس��ئله را 
ندارد. آق��ای مهدی زاده، معاونت محت��رم علمی و فناوری 
ریاست جمهوری توجه خاصی به علم زمین شناسی پزشکی 
داشته و به درستی تش��خیص دادند که جای یک کارگروه 
زمین شناس��ی پزش��کی در معاونت علمی و فناوری خالی 

است و باید تشکیل شود.
 وظیف��ه  این کارگ��روه فراهم کردن بنی��ان و چارچوب 
تش��کیلاتی خواهد بود. براس��اس این بنیان، مراجعانی که 
قصد تاس��یس  ش��رکت های دانش بنیان در زمین شناس��ی 
معدنی را دارند، هدایت و به س��مت خواسته هایی که برای 
کشور در حوزه زمین شناسی پزشکی مهم است سوق داده 

شوند.
 درنتیجه، طی یک بازه زمانی معین از طریق شرکت های 
دانش بنیان به پایگاه اطلاعاتی مهم و کاملی از جمله منابع 
آبی، خاکی، معدنی و... دس��ت پیدا خواهیم کرد. در ادامه 
نی��ز از ایج��اد و ش��یوع بیم��اری در نقاط مختلف کش��ور 
جلوگیری ش��ده و عل��ل بیماری هایی که هن��وز دلایل آن 
مشخص نیست، یافت می شود.جای امیدواری است که در 
معاونت فرهنگی این تفکر ایجاد ش��ده تا از جزیره س��ازی 
جلوگیری کنیم و به سمت یکپارچه سازی اطلاعات برویم. 
جوان��ان متخص��ص در حوزه های مختل��ف علاقه مند به 
محیط زیست بوده و با حمایت هایی که از طریق این معاونت 
ازجمله مالی، معنوی و علمی خواهد ش��د، می توانند برای 
کش��ور در آینده ای نزدیک نتایج علم��ی گرانباری به وجود 
آورند و بتوانیم به کشاورزی، سلامت، معادن و... رسیدگی 
و ب��ه نوعی قبل از درمان از ایجاد بیماری جلوگیری کنیم. 
در کش��ور ظرفیت داریم که در علم زمین شناس��ی سرآمد 
باش��یم و این علم را به ویژه برای کشور های عضو اکو مانند 

عراق و پاکستان تجاری سازی کنیم.

با توجه به آنکه زمین شناس��ی پزشکی مجموعه بسیار گسترده ای از مباحث 
مختلف را تشکیل می دهد، شناسایی هر بخش به طور تخصصی الزامی است. 
تاس��یس مراکز تخصصی در زمین شناسی پزشکی از پیشنهادهای مطرح شده 

پیرو این موضوع است

بهره برداری از ۳۳ معدن 
جدید در خراسان جنوبی

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت خرسان 
جنوب��ی گفت: ۷۶ میلی��ارد و ۸۰۰ میلیون تومان 
از آغاز امس��ال در محدوده های معدنی خراس��ان 

جنوبی سرمایه گذاری شده است.
به گزارش ایسنا، عباس جرجانی اظهار کرد: این 
س��رمایه گذاری ها با صدور پروانه بهره برداری برای 
۳۳ معدن جدید ایجاد ش��ده که نویدبخش جهش 

تولید در بخش معادن خراسان جنوبی است.
وی، ایجاد ۲۲۳ ش��غل برای جوانان استان را از 
دیگر نتایج س��رمایه گذاری های انجام ش��ده اعلام 
کرد و افزود: با راه اندازی معادن جدید یک میلیارد 
و ۲۰۰ میلی��ون تن ب��ه ذخایر معدنی خراس��ان 

جنوبی اضافه شده است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت خرسان 
جنوب��ی یادآور ش��د: معادن پتاس در شهرس��تان 
طبس، بنتونی��ت در قائنات و فردوس، گرانیت در 
درمی��ان، مرمری��ت در نهبندان و بش��رویه و مس 
در نهبن��دان و قائن��ات، از مهم ترین معادن جدید 

التاسیس در خراسان جنوبی هستند.

 تعطیلی ۳ معدن 
شن وماسه در آمل 

رئی��س اداره حفاظ��ت محیط زیس��ت آم��ل، از 
تعطیلی ۳ واحد معدنی تولیدی ش��ن و ماس��ه در 
این شهرس��تان به دلیل رعایت نکردن ملاحظات 

زیست محیطی خبر داد.
وحی��د رضائیان در گفت وگو ب��ا مهر اظهار کرد: 
مأموران و کارشناسان اداره حفاظت محیط زیست 
آم��ل در بازدید و پایش از چندین معدن ش��ن و 
ماسه در مسیر جاده هراز و نزدیکی رودخانه هراز، 
۳ واح��د را ب��ه دلیل هدایت مس��تقیم گل و لای 
و پس��اب حاصل از خ��ط تولید و ایج��اد آلودگی 
رودخان��ه هراز و هوا مطابق م��واد ۱۱و ۱۲ قانون 
حفاظت و بهسازی محیط زیست حکم به تعطیلی 
دادن��د. وی با بی��ان اینکه ب��رای متخلفان پرونده 
شکایت وتخلف از موارد تعیین شده محیط زیستی 
تش��کیل و تحویل دادگس��تری شهرس��تان شد، 
افزود: به طور حتم این واحد تولیدی تا رفع کامل 
مش��کلات زیس��ت محیطی پلمب خواهد بود و در 
صورت تکرار تخلفات خود از ادامه فعالیت به طور 

دائم جلوگیری خواهد شد.
رئیس اداره حفاظت محیط زیست آمل ادامه داد، 
متأسفانه برخی معادن ش��ن و ماسه در سال های 
گذشته برداشت های غیرقانونی مصالح رودخانه ای 
ونی��ز مع��ادن کوهی حاش��یه جاده ه��راز، باعث 
آلودگ��ی ه��وا و آلودگی آب رودخانه هراز ش��دند 
و تهدی��د جدی نی��ز برای س��اکنان محله های در 

نزدیکی آنها شدند.
رضائی��ان اضافه ک��رد: حفاظت محیط زیس��ت 
مانع فعالیت های تولیدی واحدها نیس��ت و تاکید 
کارشناس��ان و همکاران و نیز خواست جدی مردم 
رعایت ملاحظلات زیست محیطی و احترام گذاشتن 
همه به محیط افراد و حفظ س��لامت محیط است. 
وی با اش��اره به اینکه خوشبختانه اکنون مردم نیز 
مدافع جدی محیط زیس��ت ش��دند و خواهان حق 
طبیعی خود برای داش��تن محیط زیس��ت س��الم 
و ع��اری از هرگون��ه آلودگی هس��تند، درعین از 
ش��هروندان نیز خواس��ت که درصورت مش��اهده 
فعالیت ه��ای غیرقانونی برخی افراد ونیز واحدهای 
تولیدی سود جو به هر قصدی، به مأموران اجرایی 
محیط زیست اطلاع دهند. در شهرستان آمل بیش 
از ۴۰ واحد معدن کوهی در مسیر جاده هراز فعال 
اس��ت. رعایت نکردن ملاحظات زیس��ت محیطی، 
برداش��ت های بیش از حد تعیین شده از معادن و 
ص��دور مجوزهای جدید از جمله چالش های جدی 
هست که در یک دهه اخیر سلامت رودخانه پرآب 
وزلال هراز را به خطر انداخته به طوری که آب این 

رودخانه به طور کامل تیره شده است.
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مدیر بهداش��ت حرف��ه ای، ایمنی و محیط زیس��ت 
 ش��رکت ف��ولاد مبارک��ه اهمی��ت اخ��ذ گواهی نامه 

ISO ۴۵۰۰۵ را تشریح کرد.
به گزارش روابط عمومی ایراسین، حسین مدرسی فر 
با اش��اره به اخذ گواهی نامه ISO ۴۵۰۰۵ در کشور 
برای نخستین بار توس��ط شرکت فولاد مبارکه اظهار 
ک��رد: در دس��امبر ۲۰۲۰ و اواخ��ر آذرماه، س��ازمان 
اس��تاندارد جهانی ISO۴۵۰۰۵ و نحوه کار ایمن در 
زمان پاندمی کووید ۱۹ را منتش��ر کرد که راهنمایی 
در استاندارد کلی ایمنی و بهداشت حرفه ای محسوب 

می شود.
وی افزود: ش��رکت فولاد مبارکه همواره برای رفع 
مس��ائل از الگوی سیستم مدیریتی بهره مند می شود 
که ایزوهای تعریف شده در سازمان استاندارد جهانی 

معتبرترین است.
مدیر بهداش��ت حرف��ه ای، ایمنی و محیط زیس��ت 
شرکت فولاد مبارکه اش��اره به اینکه ۲۶ و ۲۹ و ۳۰ 
بهمن ماه ممیزی های لازم توس��ط شرکت سوئیسی 
انجام ش��د بیان ک��رد: صیانت از نی��روی کار و تداوم 
تولی��د در زم��ان ش��یوع کرون��ا یک فعالی��ت تیمی 
 بود ک��ه برای نخس��تین بار منجر به اخ��ذ گواهینامه
 ISO ۴۵۰۰۵ ش��د. وی گف��ت: اهمیت دریافت این 
گواهی نامه نش��ان داد مجموعه فولاد مبارکه در یک 

اقدام منسجم و حساب شده توانست بر اپیدمی کرونا 
فائق ش��ود و نش��ان دهد تلاش های ش��رکت فولاد 
مبارکه برای کنترل و مهار اپیدمی کووید-۱۹ مطابق 

با استانداردهای جهانی بوده است.
مدرسی فر کس��ب این موفقیت را حاصل همکاری 
تمام��ی واحدهای منابع انس��انی، تضمی��ن کیفیت، 
حراس��ت، سیس��تم ها و فن��اوری اطلاع��ات، خرید، 
اقتص��ادی و مالی دانس��ت و با تأکید ب��ر اینکه واحد 
بهداش��ت حرفه ای، ایمنی و محیط زیست همواره در 
تمامی فراز و نش��یب ها در کنار سایر کارکنان است، 
ابراز امیدواری کرد این موفقیت ها برای فولاد مبارکه 

استمرار داشته باشد.
مدیر بهداش��ت حرف��ه ای، ایمنی و محیط زیس��ت 
شرکت فولاد مبارکه با اشاره به اینکه سیاست شرکت 

ف��ولاد مبارکه در کنترل مش��کلاتی نظی��ر اپیدمی 
کرون��ا متناس��ب با الگوه��ای به کارگرفته س��ازمان 
 استاندارد جهانی اس��ت، تصریح کرد: اخذ گواهینامه
 ISO ۴۵۰۰۵ ب��از هم ثابت کرد که ش��رکت فولاد 
مبارکه در مهار ویروس کرونا مطابق با استانداردهای 

جهانی گام بر می دارد.
وی اف��زود: در این ایزو تمام جزییات مهار و کنترل 
ویروس کرون��ا در فرآیند ای از پیش��گیری تا رعایت 
دس��تورالعمل های بهداش��تی، دورکاری کارکن��ان و 
م��وارد مربوطه را با دقت بررس��ی می کند و چنانچه 
مطابق با اس��تانداردهای جهانی باش��د ای��ن ایزو به 
آن س��ازمان تعلق می گیرد که خوش��بختانه باز هم 
ش��رکت فولاد مبارکه ثاب��ت کرد ک��ه در صیانت از 
نی��روی کار و ت��داوم تولید در زمان ش��یوع کرونا در 
 یک کارتیم��ی مطابق با الگوهای اس��تاندارد جهانی

 اقدام می کند. گفتنی است ممیزی خارجی استاندارد 
ISO ۴۵۰۰۵ :۲۰۲۰، »راهنمای مدیریت کار ایمن 
در دوران بیماری کووید ۱۹« در قالب یک تیم ۳نفره 
 از ش��رکت SGS به مدت ۱۱ نف��ر-روز و با برگزاری
 ۱۸ جلس��ه به صورت مج��ازی از تاریخ ۲۶ بهمن ماه 
برگزار شد و فولاد مبارکه موفق شد برای نخستین بار 
در کش��ور گواهی تأیید استقرار این استاندارد را اخذ 

کند.

نماینده م��ردم ترب��ت حیدریه در 
مجلس گف��ت: در خصوص وضعیت 
فولاد کشور، وزیر در بدو فعالیت خود 
ق��ول برخورد با مافیای فولاد را داد و 
اینکه حداقل در حوزه تولید خوراک 
نسبت به توزیع عادلانه پیگیری هایی 
را انج��ام دهد. ب��ه گ��زارش فارس، 

محس��ن زنگنه در نشس��ت پارلمان در تذکر ش��فاهی خطاب به وزیر اقتصاد و 
رئیس بانک مرکزی اظهارکرد: متأسفانه در سال جهش تولید بزرگ ترین پروژه 
صنعتی ش��رق کش��ور به جهت عدم بازگش��ایی LC در بانک صنعت بیش از 
چند ماه اس��ت که تعطیل ش��ده اس��ت در حالی که ما از دولت اشتغال جدید 
نمی خواهیم و تنها خواس��ته ما جلوگیری از تعطیلی واحدهای جاری است که 

هر روز با بخشنامه های جدید مواجه می شوند.
وی خط��اب به وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار کرد: در خصوص وضعیت 
فولاد کش��ور، وزی��ر در بدو فعالیت خود قول برخورد ب��ا مافیای فولاد را داد و 
اینک��ه حداقل در حوزه تولید خوراک نس��بت به توزیع عادلانه پیگیری هایی را 

انجام دهد.
زنگنه افزود: متأسفانه یکی از کارخانه های فولاد که متعلق به بانک ملی بوده 
در س��ال ۹۶ به فولاد خوزستان منتقل می ش��ود و با وجود اینکه ۲.۵ میلیون 
تن از پهنه خواف خوراک داشته، این خوراک از استان خارج می شود، هر چند 
وزیر نس��بت به خروج خوراک از اس��تان با امضای همه نمایندگان نامه رسمی 
زده اس��ت و نمایندگان در این نامه از س��ازمان بازرس��ی کل کش��ور خواستار 

پیگیری شده اند.

وعده برخورد با مافیای فولاد چه شد؟مهار کرونا در فولاد مبارکه مطابق با استانداردهای جهانی
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صنعت فولاد از س��ال ۹۷ تاکن��ون بیش از 
۳۰ مرتب��ه با ابلاغیه ه��ای جدید و تصمیمات 
خلق الس��اعه مواجه ش��ده که این مساله خود 
تبدیل به یکی از عوامل آسیب زای این صنعت 

شده است.
به گزارش مهر، در حالی که از دولت و وزارت 
صنع��ت ، مع��دن وتجارت انتظ��ار می رفت در 
سالی که مزین به نام جهش تولید شده است، 
با تصمیم گیری های اشتباه و تغییرات مداوم در 
تصمیمات، صنایع بزرگ و راهبردی کشور را با 
ریسک های غیر طبیعی مواجه نکنند، اما آنچه 
که مشاهده شد تصمیم گیری های خلق الساعه 
و تغییرات مکرر در کشور بود که خود تبدیل به 
یکی از اصلی ترین عوامل آس��یب زای اقتصادی 
در حوزه تولید شد که در این رابطه می توان به 
حوزه فولاد اشاره کرد که در تیررس تصمیمات 

اشتباه دولت قرار گرفته است.
صنع��ت ف��ولاد و زنجیره تولی��د محصولات 
فولادی که جزو مهمترین صنایع اس��تراتژیک 
کشور محس��وب می ش��ود و به عنوان دومین 
صادرکننده های غیر نفتی کش��ور که اش��تغال 
مس��تقیم ۲۰۰ هزار نفری را در اختیار دارد و 
بیش از ۲۰ درصد بازار سرمایه کشور را شامل 
می شود و از طرفی محصولات پایه برای تولید 
در صنایع بزرگ دیگری چون خودروس��ازی و 
لوازم خانگی را فراهم می کند از گزند تصمیمات 
ناگهان��ی و تغییرات ناگهان��ی تصمیمات قبلی 
در ام��ان نمانده به گونه ای که از س��ال ۱۳۹۷ 
تاکنون بیش از ۳۰ مرتبه با ابلاغیه های جدید، 
تصمیم��ات در این صنعت مورد تغییر و تحول 
واقع شده اند که در ادامه به ۴ تصمیم ناگهانی 
حوزه ف��ولاد در باز زمانی ۱۰ ماهه س��ال ۹۹ 

اشاره شده است.
ش�دید  � محدودیت ه�ای  اعم�ال 

صادراتی
در هفده��م اردیبهش��ت ماه س��ال ج��اری، 
داریوش اس��ماعیلی معاون س��ابق امور معادن 
و صنای��ع معدنی وزیر صنعت ، معدن و تجارت 
با ابلاغیه ای تصمی��م به اعمال محدودیت های 
ش��دید صادراتی گرفت؛ ای��ن در حالی بود که 
صنعت فولاد دومین صنعت ارزآور کش��ور در 
حوزه ه��ای غیر نفتی اس��ت و چنین تصمیمی 
علاوه بر کاه��ش مزیت های رقابت��ی فولاد در 
بازاره��ای صادرات��ی، عملا ن��رخ ارز را هم در 
داخل متأثر کرده و این بار از محل افزایش نرخ 
ارز باعث افزایش قیمت محصولات فولادی در 

داخل می شد.
ابلاغ شیوه نامه جدید �

در تاری��خ بیس��ت و ۸ آبان ماه س��ال جاری، 
محمد نهاوندیان معاون اقتصادی رئیس جمهور 
ش��یوه نامه ای مبنی بر تعیین قیمت پایه معادل 
۸۰ درصد نرخ منطقه ای و الزام به عرضه همه 
محص��ولات فولادی در ب��ورس کالا ابلاغ کرد؛ 
اما با توجه به اینکه این ش��یوه نامه عملا امکان 
س��رکوب قیمتی محصولات فولادی در قیمت 
پایه را فراهم می کرد و به گفته تولیدکنندگان 
فولاد منج��ر به ایجاد رانت عظی��م ۱۰۰ هزار 
میلی��ارد تومانی می ش��د، م��ورد انتقاد جدی 
کارشناس��ان ق��رار گرفت که البت��ه هنوز خبر 
جدی��دی در خص��وص عاقبت این ش��یوه نامه 

منتشر نشده است.
پای�ه محص�ولات  � کاه�ش قیم�ت 

فولادی در بورس کالا 
در تاریخ ۱۶ دی ماه س��ال جاری، اسماعیلی 
معاون س��ابق امور مع��ادن و صنای��ع معدنی 

وزی��ر صنعت ، معدن و تج��ارت پس از افزایش 
ف��ولادی،  محص��ولات  جهان��ی  قیمت ه��ای 
پای��ه  قیم��ت  کاه��ش  مبنی ب��ر  ابلاغی��ه ای 
محصولات ف��ولادی در ب��ورس کالا به میزان 
۷۰ درص��د cis )قیمت منطقه ای فولاد( صادر 
کرد ک��ه از همان ابتدای انتش��ار این ابلاغیه، 
ای��ن تصمی��م با واکنش ش��دید کارشناس��ان 
و تولید  کنن��دگان و حت��ی وتوی ب��ورس کالا 
مواجه شد. حجم اعتراضات در رسانه ها، فضای 
مجازی و کارشناسان به این تصمیم اشتباه به 
حدی بود که برخی استعفای اسماعیلی معاون 
وزیر صنعت ، مع��دن و تجارت در همان ایام را 
ناش��ی از این اعتراضات تلقی کردند. در همین 
رابط��ه معاون اول رئیس جمه��ور هم در تاریخ 
۶بهمن ماه در واکنش به انتقادات مطرح شده 
دستور بازنگری شیوه نامه مربوطه را صادر کرد.

بای��د در نظر داش��ت ک��ه هم��واره یکی از 
اصلی تری��ن محورهای نق��د تولیدکنندگان و 
کارشناسان در خصوص تصمیمات خلق الساعه 
و قیمت گذاری های فعلی این اس��ت که تعیین 
قیمت پایه در قیمت های پایین مثل ۷۰ درصد 
cis در حالی که مدیریت تقاضا هم در دس��ت 
ق��درت وزارت صنعت  ، معدن و تجارت اس��ت، 
عملا باعث هجوم س��فته بازان برای بهره گیری 
از قیمتهای پایین تر در بورس کالا می ش��ود و 
نه تنها قیمت ها را ب��رای مصرف کننده نهایی 
کاه��ش نمی دهد بلکه باعث نجومی تر ش��دن 
قیمت ه��ا برای مصرف کننده واقعی می ش��ود 
و فق��ط برای دلالان ران��ت عظیمی را از جیب 

تولیدکنندگان فولاد فراهم می کند.
تصوی�ب طرح جدی�د فولادی در  �

مجلس
در تاری��خ ۲۳ دی م��اه س��ال جاری، کلیات 
طرح توس��عه و تولید پای��دار زنجیره فولاد در 
مجلس تصویب ش��د که این طرح نیز به دلیل 
اعطای اختیارات ویژه در تعیین کف و س��قف 
قیمت��ی ب��ه وزارت صنعت ، مع��دن و تجارت 
و ایجاد اس��تثنائاتی خاص و نی��ز وادار کردن 
تولیدکنندگان به عرضه همه محصولاتشان در 
بورس کالا به ش��دت مورد انتقاد قرار گرفت و 
خبرگزاری مهر نیز در گزارشی نسبت به برخی 

آسیب های این طرح هشدار داد.
وضعیت طرح مجلس �

اگرچ��ه هن��وز خب��ر دقیق��ی از ش��یوه نامه 
نهاوندیان و بس��ته رزم حس��ینی منتشر نشده، 
ام��ا طرح مجلس دس��تخوش تغییراتی ش��ده 

اس��ت؛ در واق��ع با توج��ه به ای��رادات متعدد 
ط��رح از جمله بی توجهی به ض��رورت ثبات در 
ص��ادرات در کنار تأمی��ن پایدار نی��از داخل، 
الزام ب��ه عرضه محصولات همه تولیدکنندگان 
در ب��ورس کالا و تعیین کف و س��قف قیمتی، 
نماین��دگان اصلاحاتی روی ط��رح خود اعمال 
 و ط��رح را ب��رای تصوی��ب به صح��ن مجلس 

ارسال کردند.
آن طور که س��خنگوی کمیس��یون صنایع و 
معادن مجل��س به مهر گفت مقرر ش��ده یک 
کمیت��ه رصد و پایش به ریاس��ت وزیر صنعت 
، معدن وتجارت و با حضور نماینده دادستانی، 
عضو ناظر مجلس و نماینده بورس تش��کیل و 
بیشتر تصمیمات در مورد صنعت فولاد در این 

کمیته گرفته شود.
ب��ه گفت��ه حجت الله فی��روزی، ای��ن کمیته 
اختیارات��ی از جمله تعیین س��همیه عرضه در 
ب��ورس و س��همیه صادراتی واحده��ا، تعیین 
قیم��ت ان��رژی واحدها و تعیی��ن کف قیمتی 

محصولات را دارد. 
اصلاحاتی که با ایراد همراه است �

این نوع اصلاح کردن طرح در حالیس��ت که 
تش��کیل چنین کمیته ای خود می تواند تبدیل 
به یک معضل اساسی دیگر یعنی باز شدن فضا 
ب��رای امضاهای طلایی و کاه��ش انگیزه برای 
صادرات شود چراکه صادرات پایدار محصولات 
زنجیره فولاد نیازمند برنامه ریزی میان مدت و 
بلندمدت توسط تولیدکنندگان است تا ضمن 
ایجاد امکان انعقاد قراردادهای صادراتی، نسبت 
به دستیابی به بازارهای جدید و حفظ بازارهای 

موجود اقدام کنند.
در این رابطه رضا شهرس��تانی ، عضو انجمن 
تولیدکنن��دگان ف��ولاد به مه��ر می گوید: این 
کمیته خ��ود محلی ب��رای امضاه��ای طلایی 
می ش��ود؛ هر دخالتی که به اف��راد بر می گردد 
زمین��ه بروز ران��ت را فراهم می کن��د. در حال 
حاضر آمار دقیق تولید و مصرف و نس��بت بین 
این ۲ وج��ود دارد و انتظار می رود مکانیزم به 
گونه ای اصلاح ش��ود که متک��ی بر فرد یا افراد 
خاص نباشد؛ بلکه از طریق سیستم و فرایندی 
که تعریف می ش��ود، ظرفیت سنجی از میزان 
تولی��د و مصرف در کل زنجی��ره فولاد صورت 
بگیرد و بر اساس آن تکلیف هر کارخانه فولادی 
برای میزان عرضه در بورس و صادرات مشخص 

شود.
شهرس��تانی یادآور می شود: اینکه قرار باشد 

کمیته ای تش��کیل ش��ود و اف��راد وضعیت را 
بررس��ی و میزان عرضه در ب��ورس و صادرات 
 را تعیی��ن کنن��د، زمینه بروز فس��اد را فراهم 

می کند.
از س��ویی دیگر باید تاکید ش��ود که اگر قرار 
باش��د این کمیته قیمت پای��ه را تعیین کند، 
بای��د این قیم��ت واقعی و منطقی باش��د زیرا 
تعیین قیمت پایه در نازل ترین س��طح ممکن 
توأم با مدیریت عرضه و تقاضا توس��ط کمیته 
مذک��ور، نه تنها تولید کنن��ده را با زیان مواجه 
می کن��د و انگی��زه تولید را به ش��دت کاهش 
می دهد بلکه س��ودها را از جیب سهامداران و 
 تولیدکنن��دگان عملا به جی��ب دلالان انتقال 

می دهد.
آن سوی صنعت فولاد  �

ع��لاوه بر ای��ن طرح ه��ا و ش��یوه نامه ها، در 
س��وی دیگر ماجرای ف��ولاد افرادی هس��تند 
ک��ه به ص��ورت مکرر مس��ئله قیم��ت گذاری 
دستوری را مطرح می کنند این در حالی است 
ک��ه این مس��اله نه تنها بر خ��لاف اصول اولیه 
اقتصاد اس��ت بلکه طبق ماده ۱۸ قانون توسعه 
ابزارها و نهادهای مالی مصوب مجلس شورای 
اسلامی دولت مکلف است کالای پذیرفته شده 
در بورس را از نظ��ام قیمت گذاری خارج کند، 
همچنی��ن طبق ماده ۳۶ اح��کام دائمی قانون 
برنامه توسعه کشور، کالاهایی که در بورس های 
کالایی به عنوان بازار متشکل، سازمان یافته و 
تح��ت نظارت پذیرفته می ش��وند و مورد داد و 
س��تد ق��رار می گیرند طبق قوانی��ن و مقررات 
حاک��م ب��ر آن بورس ه��ا عرضه ش��ده و مورد 
معامله قرار می گیرند. عرضه، معامله، تسویه و 
تحویل نهایی کالاهای مذکور مشمول قوانین و 
مقررات مربوط به بازارهای غیرمتشکل کالایی 

نیست.
استدلال اول: ارزان شدن محصول �

بر اساس این گزارش، محوری ترین استدلال 
حامیان قیمت گذاری دس��توری این است که 
با این مکانیس��م می توان محص��ول نهایی را با 
قیمتی ارزان به مصرف کننده نهایی رس��اند و 
در همین رابطه اس��ماعیلی معاون س��ابق امور 
معدن و صنایع معدنی وزارت صنعت ، معدن و 
تجارت می گوید: هدف ما از تعیین قیمت پایه 
منصفانه و جدا شدن موضوعات صادرات است 
که موجب رقابت شود تا فولاد با قیمت مناسب 

به دست مردم برسد.
این در حالی اس��ت که وی پیشتر در ۷ دی 

م��اه ۹۹ گفته ب��ود: با ارائه ش��یوه نامه عرضه 
محصولات ف��ولادی در ب��ورس هرگز و تحت 
هیچ شرایطی به دنبال قیمت گذاری دستوری 

نبوده ایم.
این استدلال یعنی تمسک به قیمت گذاری 
دستوری با هدف رسیدن محصول ارزان قیمت 
به دست مصرف کننده در حالی بیان می شود 
که تجرب��ه قیمت گ��ذاری در هم��ه صنایع از 
جمله صنعت فولاد در گذشته و سایر صنایعی 
مثل خودرو و قطع��ات، صنایع غذایی و دامی، 
صنایع س��اختمانی و سیمان و... نشان می دهد 
که ای��ن مس��ئله نه تنها باع��ث کاهش قیمت 
برای مصرف کننده نش��ده اس��ت بلکه منجر به 
نجومی تر ش��دن قیمت ها ب��رای مصرف کننده 
نهایی به دلیل ظهور دلال ها جهت بهره مندی 
از رانت ناشی از قیمت گذاری دستوری نیز شده 
و س��ود را از جیب سهامداران و تولیدکنندگان 
به جیب دلالان و رانتخواران واریز کرده است.

اس�تدلال دوم: ارائه انرژی ارزان  �
به تولید کننده فولاد

همچنی��ن دومین اس��تدلال این اس��ت که 
تولیدکنن��دگان محصولات ف��ولادی انرژی را 
ارزان دریافت می کنند در نتیجه باید محصولات 
را ه��م با قیمت ارزان به فروش برس��انند. این 
ادع��ا در حالی طرح می ش��ود که بس��یاری از 
صنایع در ایران با سیاس��ت غلط دولت انرژی، 
خوراک و س��وخت مورد نیاز خود را ارزان و با 
سوبسیدهای گسترده دولتی دریافت می کنند، 
بنابراین بر اس��اس اس��تدلال این افراد اگر قرار 
باش��د به ای��ن دلیل نرخ محصول��ی به صورت 
دس��توری تعیین شود، پس باید قیمت تمامی 
محصولات��ی که سوبس��ید می گیرند به صورت 

دستوری تعیین شود!
به نظر می رس��د باید این مس��ئله جا بیفتد 
که به جای س��رکوب قیمتی تولیدکننده، باید 
سیاس��ت اعطای سوبسید انرژی تدریجا حذف 
ش��ود چرا ک��ه س��رکوب قیمت��ی تولیدکننده 
ب��ه ای��ن بهان��ه هم��ان بلای ب��روز ظه��ور و 
دلال��ی که س��ر صنعت خودرو و قطعه س��ازی 
 آورده اس��ت را بر س��ر تولیدکنندگان فولادی 

می آورد.
اس�تدلال س�وم: تولید محصولات  �

صادراتی
سومین استدلال این است که تولیدکنندگان 
محصولات فولادی مواد مورد نیاز برای مصارف 
داخل��ی را کمتر تولی��د می کنند و به جای آن 
محص��ولات صادراتی را تولی��د می کنند، ذکر 
این مس��ئله بدون توجه به این نکته اس��ت که 
س��رکوب قیمتی تولیدات فولادی نه تنها این 
مش��کل را ح��ل نمی کند بلکه باعث تش��دید 
این مش��کل هم می ش��ود، چراکه فولادی ها با 
س��رکوب قیمت ها در داخل بی��ش از پیش به 
س��مت تولید محصولاتی می روند که در داخل 
 مشتری نداشته باشد و بتوانند محصول بیشتر

صادر کنند.
صنعت فولاد کش��ور به عن��وان صنعت مادر 
و اس��تراتژیک م��اه هاس��ت که چش��م انتظار 
تصمی��م دول��ت و مجل��س مان��ده اما ب��ا این 
حال ه��ر روز ش��اهد ش��یوه نامه و برنامه های 
خلق الس��اعه اس��ت؛ بنابرای��ن انتظ��ار می رود 
نهادهای متولی کشور به جای اخذ تصمیمات 
ی��ک ش��به و موقتی، سیاس��تی را اتخاذ کنند 
ک��ه به واس��طه آن، مس��یر زنجیره ف��ولاد به 
گون��ه ای طراحی ش��ود که ه��م ضامن حیات 
و توس��عه این صنعت باش��د و هم منافع همه 
 حلقه ها از جمله تولیدکننده و مصرف کننده را 

در نظر بگیرد.

فولاد؛سیبلتصمیماتخلقالساعه

ارسال کمک های ذوب آهن 
اصفهان به سی سخت

نخس��تین محموله کمک های ذوب آهن اصفهان 
ط��ی مراس��می با حضور مس��ئولان این ش��رکت 
از مقاب��ل بن��ای یادمان ش��هدای گمنام، ش��امل 
۸۰۰تخته پتو و ۵۰ عدد وس��یله گرمایشی جهت 
مردم آس��یب دیده در زلزله در ش��هر سی سخت 

سوم اسفند ماه ارسال شد.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی ذوب آه��ن اصفهان، 
مه��دی بهرام��ی  ، مع��اون پش��تیبانی و خدمات 
اجتماعی ذوب آهن اصفهان در این خصوص گفت: 
این مجتمع عظیم صنعتی که در مس��ئولیت های 
اجتماع��ی هم��واره پیش قدم اس��ت وظیفه خود 
دانس��ت که همراه با هلدینگ شس��تا، کمک های 

لازم را برای این عزیزان فراهم کنید.
وی اف��زود: در مرحل��ه اول، دو محموله به این 
شهر ارسال می شود که یکی شامل ۸۰۰ تخته پتو 

و دیگری ۵۰ عدد وسیله گرمایشی است.
بهرام��ی اظهارک��رد: ای��ن نخس��تین مرحله از 
کمک ه��ای ذوب آهن اصفهان اس��ت و امیدواریم 
زودت��ر مش��کلات مردم حل ش��ود. ای��ن مجتمع 
عظیم صنعتی در ادامه نیز در قالب مسئولیت های 
اجتماعی در صورت نی��از کمک های لازم را انجام 

می دهد.
وی گف��ت: امی��دوارم هر چه زودتر ش��رایط این 
هموطنان که در سرمای زمستان مشکلات زیادی 
دارن��د، با کمک ه��ای هموطنان بهب��ود یابد و از 

مشکلات آنها کاسته شود.

تولید بیش از ۴۰ میلیون 
تن کنسانتره آهن 

میزان تولید کنسانتره آهن شرکت های بزرگ در 
۱۰ ماهه امس��ال، با افزایش حدود ۴ درصدی، از 

مرز ۴۰ میلیون تن گذشت.
به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، ۱۰ ش��رکت 
بزرگ تولیدکننده کنس��انتره سنگ آهن از ابتدای 
فروردین ت��ا پایان دی، ۴۰ میلی��ون و ۷۹۸ هزار 
و ۶۴۶ تن تولید کردند. این رقم در مدت مش��ابه 
س��ال گذشته، ۳۹ میلیون و ۳۴۶ هزار و ۱۳۹ تن 

بود.
از این میزان، شرکت های »گل گهر« ۱۳ میلیون 
و ۸۷۴ ه��زار و ۶۵۷ ت��ن، »چادرملو« ۹ میلیون و 
۵۳۱ ه��زار و ۹۱۹ تن، »توس��عه معادن و صنایع 
معدن��ی خاورمیانه« ۵ میلیون و ۳۰۱ هزار و ۶۶۹ 
ت��ن، »گهر زمین« ۳ میلی��ون و ۴۰۵ هزار و ۴۸۲ 
ت��ن، »مرکزی« ۳ میلیون و ۴۸۰ هزار و ۸۸۵ تن، 
»توس��عه فراگیر سناباد« یک میلیون و ۸۳۰ هزار 
و ۸۱۷ تن، »اپال پارس��یان سنگان« یک میلیون 
و ۷۹۸ ه��زار و ۹۸۵ تن، »صبان��ور« یک میلیون 
و ۹۵ ه��زار و ۸۶۵ تن، »جلال آب��اد« ۳۰۶ هزار و 
۳۷ تن کنسانتره و »صنایع معدنی فولاد سنگان« 

۱۷۲هزار و ۳۳۰ تن تولید کردند.
در ۱۰ ماهه امس��ال، ش��رکت های ب��زرگ ۱۵ 
میلی��ون و ۴۲۱ ه��زار و ۲۴۴ ت��ن کنس��انتره به 
شرکت ها ارسال کردند که در مقایسه با رقم مدت 
مشابه س��ال گذش��ته )۱۶ میلیون و ۷۷۵ هزار و 

۳۳۵ تن(، ۸ درصد کاهش نشان می دهد.
میزان تولیدکنس��انتره در دی، ۴ میلیون و ۹۸ 
هزار و ۹۴۲ تن بود که نسبت به رقم مدت مشابه 
س��ال گذشته )۳ میلیون و ۹۰۲ هزار و ۶۴۰ تن(، 

۵ درصد افزایش یافت.
میزان ارس��ال کنس��انتره در م��اه دی نیز یک 
میلی��ون و ۶۷۴ هزار و ۱۰۶ تن بود که نس��بت به 
رقم مدت مشابه سال گذشته )یک میلیون و ۷۱۰ 
هزار و ۵۳ تن(، حاکی از کاهش ۲ درصدی است.

ش��رکت های بزرگ، در ۱۰ ماهه امس��ال، ۸۷۰ 
هزار و ۷۴۱ تن سنگ آهن دانه بندی تولید کردند 
که نس��بت به رقم مدت مشابه سال گذشته )یک 
میلیون و ۶۸۶ هزار و ۷۱۶ تن(، ۴۸ درصد کاهش 

نشان می دهد.

اخبار
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بازار فلزات اساسی به توزیع واکسن کووید-۱۹ در کشورها 
س��یگنال مثبت داده و با پیش بینی بهبود اوضاع اقتصادی و 

افزایش تقاضا، قیمت ها صعودی شد.
ب��ه گزارش فارس، جدیدترین نرخ فلزات اساس��ی در بازار 

بورس لندن حاکی از افزایش نرخ در یک ماه گذشته است.
فلزاتی مانند آلومینیوم، مس و روی که پیش��ران نرخ سایر 

فل��زات و از محص��ولات پرکاربرد در صنایع هس��تند کاملا 
افزایش��ی بوده است، به نظر می رس��د بازار به تولید واکسن 
کووید-۱۹ که در بس��یاری از کش��ورها هم تزریق می ش��ود 

پاسخ مثبت داده است.
صن��دوق بین الملل��ی پ��ول در گزارش جدی��د اعلام کرد: 
رش��د اقتصادی کش��ورها با میزان تزریق واکسن کووید-۱۹ 

ارتب��اط مس��تقیمی دارد و امس��ال و س��ال آین��ده ب��رای 
 کش��ورها بس��یار مهم اس��ت که چه میزان واکس��ن تزریق

 می کنند.
این نهاد بین المللی از سازمان جهانی بهداشت هم خواسته 
تا به نوعی برنامه ریزی کند که توزیع واکس��ن در کش��ورها 

عادلانه باشد.

بررس��ی گراف نرخ فلز آلومینیوم نشان می دهد در یک ماه 
گذش��ته نرخ این فلز از ۱۹۵۱ دلار در هر تن به ۲۱۳۵ دلار 

افزایش یافته. 
فل��ز مس ه��م در این م��دت از ۷۹۸۶ دلار به ۸۸۰۶ دلار 
رسیده است. فلز روی هم از قافله افزایش ها عقب نمانده و از 

۲۶۵۲ دلار به ۲۸۶۴ دلار در هر تن رسیده است.

افزایش تقاضای فلزات اساسی

تهیه دقیق ترین نقشه  زمین 
گروهمعدن

دانش��گاه  از  نج��وم  فیزی��ک  متخصص��ان 
»پرینستون« می گویند، نقشه  جدیدی از جهان 
ارائه کرده اند ک��ه به دلیل گرد و دو طرفه بودن 
خطای بس��یار کمی دارد و شبیه به یک صفحه   

گرامافون است.
به گ��زارش بیرونیت، این نقش��ه نیمکره های 
شرقی، غربی، ش��مالی و جنوبی زمین را در هر 
دو طرف خود نش��ان می دهد و خط استوا از لبه  

آن رد می شود.
ای��ن نقش��ه   دوطرف��ه تم��ام ۶ نوع مش��کل 
نقش��ه های قبلی را حل کرده و ق��اره   جنوبگان 
و اس��ترالیا را با دقت بیش��تری نش��ان می دهد. 
همچنین فاصله   بین اقیانوس ها و قطب ها رعایت 

شده و اندازه گیری آن نیز راحت تر است.
جی ریچارد گات )J. Richard Gott( استاد 
برجس��ته اخترفیزیک در پرینس��تون می گوید: 
نقشه ما به نسبت سایر نقشه های تخت به زمین 

شباهت بیشتری دارد.
برای مش��اهده کل جهان کافی است آن را در 
دس��تتان بگردانید و برای دیدن کل نقشه کافی 

است آن را پشت و رو کنید.
نقشه   مرکراتور �

نقشه س��ازان برای مدت طولانی تلاش کردند 
تا نقش��ه ای با کمتری��ن میزان خطا بس��ازند با 
این حال اگرچه محل قرارگیری کشورها در این 
نقش��ه ها درست اس��ت اما اندازه ها رعایت نشده 
است. در بیشتر نقشه ها امریکای شمالی بزرگ تر 
از افریقاست و آلاس��کا از مکزیک بزرگ تر است 
و ب��ه نظر می رس��د چی��ن از گرینلند کوچک تر 
باش��د. ای��ن خطاها ناش��ی از سیس��تم تصویر 
اس��ت.   )Mercator projection(مرکات��ور

نقشه هایی که در کلاس های درس و کتاب های 
درسی دیده می ش��وند نیز از همین نوع هستند 
که در س��ال ۱۵۹۶ برای کمک ب��ه دریانوردان 

ساخته شدند.
پ��روژه ی مرکاتور که پایه و اس��اس نقش��ه ی 
گوگل است شکل های محلی را به درستی نشان 
می دهد اما در مناطق نزدیک به قطب خطاهایی 
دارد. گات که فارغ التحصیل دانشگاه پرینستون 
است می گوید: یک نقشه نمی تواند در همه   موارد 
عالی باشد. نقشه ای که در یک مورد خوب است 

ممکن اس��ت در نشان دادن موارد دیگر مناسب 
نباشد.

گات ب��ه همراه دو متخصص دیگر در زمینه ی 
نقش��ه می خواه��د نقش��ه ای دقیق ت��ر از جهان 
بس��ازد. این س��ه نفر س��ال ها ب��ر روی طراحی 
نقشه کار کردند. در س��ال ۲۰۰۷ گات و دیوید 
گولدب��رگ)David Goldberg( ک��ه اس��تاد 
فیزیک در دانش��گاه درکسل اس��ت راهی برای 

امتیازدهی به نقشه ها پیدا کردند.
در این سیستم ش��ش نوع خطا برای نقشه ها 

در نظر گرفته ش��ده اس��ت: ش��کل های محلی، 
منطقه ه��ا، فاصله ه��ا، خمیدگ��ی، ک��ج بودن و 
ش��کاف های م��رزی و هرچه امتیاز یک نقش��ه 

پایین تر باشد آن نقشه بهتر است.
نقشه  وینکل تریپل �

در طی تحقیقات این ۲ نفر فهمیدند که نقشه   
وین��کل تریپ��ل)Winkel Triple( ب��ا امتیاز 

۴.۵۶۳ بهترین نقشه   موجود است. 
اگرچه این نقش��ه ش��کاف مرزی داش��ت که 
اقیان��وس آرام را به ۲بخش ک��رده بود و به نظر 

می رس��ید فاصله ی هاوایی و آس��یا بیش از حد 
باش��د. ای��ن گ��روه برترین بخش های نقش��ه ی 
وین��کل تریپ��ل را ب��ا کاره��ای گات ب��ر روی 
ک��ه   )polyhedra(چندوجه��ی نقش��ه های 
نقش��ه های مس��طح با سه بعد هس��تند ترکیب 
کردن��د. اگرچه نقش��ه های چندوجهی از س��ال 
 ۱۹۴۰ وجود دارند پژوهش��گران آن را تغییراتی

داده اند.
نقشه   چندوجهی مسطح �

ای��ن گ��روه دربیانیه ای گفت: چس��باندن این 
نقش��ه ها به هم باع��ث خلق ایده ی نقش��ه های 
جدید شد و نقشه های دوطرفه متولد شدند. این 
نقش��ه ها دو طرف نیمکره را در دوطرف نش��ان 
می دهند و برای دیدن نیمکره    دیگر کافی است 

آن را بچرخانید.
محقق��ان همچن��ان بی��ان کردند ک��ه هیچ 
ش��کاف مرزی در این نقش��ه وجود ندارد و برای 
اندازه گی��ری می توانید از یک نوار اندازه گیری یا 

یک رشته استفاده کنید.
این گروه خوشحالند که نقشه   آنها می تواند به 
صورت پشت و رو در صفحات مجلات چاپ شود 
ت��ا کاربران بتوانند به راحتی آن را با قیچی جدا 
کنند. طرح آنها همچنین روی مقوا یا پلاستیک 
س��خت به صورت دو طرفه چاپ می ش��ود و به 

کتاب های درسی راه پیدا می کند.
گات می گوی��د: یک جعبه ی کم قطر می تواند 
نقش��ه ی تم��ام س��یارات، قمره��ا و منظوم��ه   
شمس��ی را در خود جای دهد و یا نقش��ه ای از 
داده های فیزیکی مثل مرزهای سیاس��ی، تراکم 
جمعیت، آب وهوا، زبان ها، س��فرهای اکتشافی، 
امپراطوری ه��ای دوره ه��ای تاریخ��ی مختلف و 
یا قاره ها در دوره های مختلف زمین شناس��ی را 

داشته باشد.

 احتمال تداوم 
رونق سنگ آهن 

تمرک��ز چین بر توس��عه زیرس��اخت ها در س��ال 
گذش��ته میلادی موجب رشد بیش از ۵۰ درصدی 
نرخ س��نگ آهن ش��د که در ماه دسامبر نیز رکورد 
بالایی را ثبت کرد. انتظار می رود به دلیل نگرانی های 
ناش��ی از عرضه و همین طور تقاضای زیاد چین، در 
کوتاه مدت بازار جهانی س��نگ آهن در رونق بماند. 
ب��ه گزارش ف��ولاد ایران، حال به تدری��ج نه تنها در 
داخل چین بلکه در س��ایر نقاط دنیا، فعالیت بازارها 
به س��مت دوران پیش از کرونادر حال حرکت است 
و در ای��ن بی��ن ش��رکت معدنی فورتس��کیو بر این 
باور اس��ت که برای مدتی بازار س��نگ آهن در رونق 
می ماند. در چین مانند هر سال در این وقت از سال 
فعالیت بازارها راکد نشد چون کارگران زیادی برای 
تعطیلات س��ال نو چین به خانه های خود نرفتند و 
مجبور شدند به خاطر محدودیت های سفر ناشی از 
کرونا در ش��هر محل کار خود بمانند. مسائل مربوط 
ب��ه بخش عرضه نظیر اختلالات ناش��ی از کرونا در 
معادن شرکت واله برزیل و محدویدت های ناشی از 
ش��رایط جوی در شمال استرالیا نیز برای مدتی نرخ 
سنگ آهن را تحت تاثیر قرار می دهد. فورتسکیو از 
بزرگترین بندر صادرات سنگ  آهن دنیا یعنی هدلند 
اس��ترالیا صادرات دارد که در این فصل ۲ مرتبه به 
دلیل وقوع س��یل دچار اختلالاتی ش��د. این شرکت 
ک��ه چهارمین ش��رکت معدنی ب��زرگ تولید کننده 
س��نگ آهن دنیاست با افزایش ۴۰۰ میلیون دلاری 
هزینه های یکی از پروژه های جدید خود روبه روست 
و زمان ش��روع تولید آن را تا نیمه دوم س��ال ۲۰۲۲ 
ب��ه تعویق انداخته در حالی که ب��رآورد قبلی ۶ ماه 
زودتر بود. فورتسکیو انتظار دارد امسال ۱۷۸ تا ۱۸۲ 
میلیون تن سنگ آهن صادر کند در حالی که برآورد 

قبلی ۱۷۵ تا ۱۸۰ میلیون تن بود.

خبر
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سرپرس��ت س��ازمان صنعت، معدن و تجارت لرس��تان 
گفت: اکنون با وجود ۱۷۲ معدن فعال در اس��تان، بالغ بر 

۲۰۰۰فرصت شغلی در حوزه معدن ایجاد شده است.
به گزارش ایس��نا، بختی��ار رازانی اظهار کرد: لرس��تان 
به عنوان اس��تان معدنی محسوب می ش��ود و اکنون ۲۷۶ 
واح��د معدن��ی دارد که ۱۷۲ مع��دن آن یعنی ۶۰ درصد 

معادن استان فعال هستند.
وی تصری��ح کرد: لرس��تان اگرچه اس��تانی ۱۰۰ درصد 
صنعتی محس��وب نمی ش��ود ولی به واس��طه ظرفیت ها و 
مزیت های نس��بی اقتصادی می تواند یکی از خاستگاه های 

ویژه صنعت کشور باشد.
سرپرس��ت صنعت، معدن و تجارت لرستان خاطرنشان 
کرد: درحال حاض��ر ۱۱۵۰ واحد صنعتی از صنعت، معدن 
وتجارت اس��تان پروان��ه بهره برداری دریاف��ت کرده اند که 
فراوان��ی این صنایع به س��مت صنای��ع معدنی و غیرفلزی 
اس��ت چون لرس��تان مع��ادن زی��ادی همچ��ون مصالح 
س��اختمانی و مواد اولیه س��یمان، کانی، فلدسپات و مواد 

اولیه کاشی، معادن گچ و نمک دارد.
رازانی اضافه کرد: ظرفیت و مزیت نس��بی لرس��تان در 

بخش معادن باعث ش��ده اس��ت که صنایع پایین دس��ت 
معدنکاری و صنایع معدنی رونق نسبتا خوبی داشته باشد 
البته س��ایر صنایع دیگر لرس��تان مانن��د صنعت غذایی و 
پایین دست کش��اورزی از دیگر مزیت های استان به شمار 
می رود، می توان گفت که صنعت کشاورزی، گردشگری و 
معدن کاری جزو اولویت های صنعتی و اقتصادی اس��تان 

است.
وی ب��ا بی��ان اینک��ه کش��اورزی ظرفیت اول لرس��تان 
محسوب می شود، بیان کرد: لرستان از نظر صنایع دارویی 
جزو استان های برتر کشور از نظر صنایع دارویی شیمیایی 
و دارویی دامی اس��ت و اکنون بزرگ ترین واحدهای تولید 

داروی دامی کشور در لرستان واقع شده است و همچنین 
در کش��ت گیاه��ان دارویی و صنایع داروی��ی که منتج از 
آن گیاه��ان دارویی اس��ت به عن��وان ظرفیت اس��تان به 
شمار می رود. سرپرست س��ازمان صنعت، معدن وتجارت 
لرس��تان ادامه داد: همچنین با وجود حدود ۱۲ درصد آب 
 کشور در لرس��تان، یکی از مزیت های ویژه استان صنعت 
آب اس��ت. رازانی تصریح کرد: لرستان از دهه اول انقلاب 
که اقتصاد دولتی محسوب می شد به واسطه اینکه به عنوان 
یکی از اس��تان های پش��تیبان جنگ در خط مقدم جنگ 
ب��وده اس��ت س��رمایه گذاری دولت��ی چندانی در اس��تان 
انجام نش��ده اس��ت و از س��ال ۸۴ به بعد ک��ه مقام معظم 
رهبری اقتص��اد بخش خصوصی را با واگ��ذاری اصل ۴۴ 
مط��رح کردند، بخ��ش خصوص��ی خیلی قوی نی��ز وارد 
س��رمایه گذاری در این استان نشده است. وی خاطرنشان 
کرد: طب��ق برنامه ریزی های انجام ش��ده، دولت بودجه را 
از س��مت فروش نفت به تولید داخل هدایت کرده اس��ت 
و می ت��وان گفت آنچه قبلا ب��ر دوش وزارت نفت به عنوان 
ارزآوری ب��وده امروز وزارت صنعت آن را به عنوان ارزآوری 
ب��رای تأمی��ن کالاه��ای اساس��ی انجام می ده��د. وی در 

ادامه به صنایع کوچک در لرس��تان اش��اره ک��رد و افزود: 
درحال حاض��ر برخ��ی از واحده��ای تولیدی لرس��تان، به 
بحث ص��ادرات محصولات خود به کش��ورهای همس��ایه 
ورود کرده ان��د، البت��ه بیش��ترین ای��ن ص��ادرات مختص 
واحدهای پتروشیمی اس��ت اما از واحدهای کوچک نباید 
غافل ش��ویم چون ای��ن واحدها علاوه ب��ر تأمین نیازهای 
 اساس��ی اس��تان به بحث ص��ادرات ه��م توج��ه ویژه ای 
دارن��د. رازانی اظهار کرد: در اس��تان لرس��تان واحدهای 
صنعتی به موضوع اش��تغال نیز توجه ویژه دارند و بیش از 
۲۳ هزار اشتغال استان به دوش واحدهای صنعتی لرستان 
اس��ت، هرچند استان از داش��تن واحدهای بزرگ محروم 
است اما در برنامه داریم که وزارت صنعت و هلدینگ های 
پایین دست و واحدهای توسعه ای در استان سرمایه گذاری 
کنند تا توسعه متوازن صنعتی این واحدها را شاهد باشیم 
و زمینه اشتغال جوانان جویای کار در استان فراهم شود.

سرپرس��ت صنعت، معدن وتجارت لرس��تان اضافه کرد: 
درحال حاض��ر ن��رخ بیکاری لرس��تان ۱۳.۱ درصد اس��ت 
و صنای��ع کوچک چ��ون صنایع کاربر هس��تند نه صنایع 

سرمایه بر، می توانند بحث اشتغال را به دوش بکشند.

۱۷۲ معدن در لرستان فعال هستند

سایه سنگین بازار سیاه تهران بر سیمان همدان

فرماندار شهرستان هریس، وجود ظرفیت های بالقوه 
معادن مس و طلا این شهرس��تان را زمینه ساز توسعه و 
ایجاد اش��تغال پایدار در منطقه، عنوان کرد. به گزارش 
ایسنا، علیرضا خاک پور گفت: وجود معادن غنی مس و 
طلا و استخراج آنها می تواند زمینه تحول اقتصادی، رشد 
منطقه و ایجاد اش��تغال پایدار در شهرستان هریس را 
فراهم کند. وی، بیکاری و اشتغال جوانان را معضل مهم 
در شهرس��تان هریس ذکر کرد و افزود: باید مسئولان 
برای حل این مش��کل تمام تلاش خود را انجام دهند و 
در این راستا بهترین روش تقویت بخش های خصوصی 

و جذب س��رمایه گذاران برای ایجاد طرح های اش��تغالزا 
در این شهرس��تان ب��وده و در این رابط��ه از طرح های 
بخ��ش خصوصی که منجربه توس��عه و ایجاد اش��تغال 
در منطقه ش��ود حمایت خواهیم کرد. خاکپور از مراکز 
عالی و آموزش و پرورش خواس��ت در راس��تای تربیت 
جوانان کارآفرین از همان دوران مدارس و دانش��گاه ها 
به دانش آموزان و دانش آموختگان، آموزش های مهارتی 
و فن��ی بیاموزند تا در موق��ع دانش آموختگی بلافاصله 
جذب بازار کار ش��وند. وی در ادام��ه بر ترویج فرهنگ 
ازدواج آسان به خصوص در روزهای کرونایی که برخی 

تشریفات زائد و مراس��مات حذف و یا کاهش یافته اند، 
تاکید کرد و افزود: متولیان امور فرهنگی و تش��کل های 
م��ردم نهاد باید جوانان را به ازدواج آس��ان و کم هزینه 
تش��ویق کنن��د. وی بر ترویج فرهن��گ ورزش و تفریح 
در بی��ن جوانان تاکید کرد و گف��ت: در وضعیت فعلی 
ک��ه کرونا تم��ام فعالیتهای ورزش��ی و زندگی مردم را 
تحت الش��عاع قرار داده اس��ت، باید در ح��وزه  ورزش با 
توجه به وضعیت کنونی برنامه ریزی های مناسبی انجام 
ش��ود تا شاید شور نش��اط در بین ورزشکاران و جوانان 

باشیم.

توسعه هریس با بکارگیری ظرفیت معادن مس و طلا 

گروه معدن

در هفته های اخیر ش��اهد نوس��ان نرخ سیمان 
در بازار آزاد بودیم به طوری که س��یمان به نرخی 
بالاتر از نرخ مصرف کننده عرضه می شد که برخی 
علت این افزایش نرخ را ناش��ی از بروز مشکلاتی 
از قبیل قطع برق توس��ط وزارت نیرو در بیش��تر 
کارخانجات به علت توزیع متناسب برق در سطح 

ملی و قطع گاز توسط وزارت نفت دانستند.
به گفت��ه کارشناس��ان و فعالان بازار س��یمان، 
قطعی برق و گاز کارخانجات آبیک و تهران منجر 
به تعطیلی کارخانجات س��یمان ش��ده است و به 
گفته کارخانجات سیمان حتی در استان همدان 

نیز به مدت یک ماه فقط کلینکر تولید می شد.
افزایش کرایه های حمل س��یمان از یک س��و 
و افزایش نرخ پاکت های س��یمان از س��وی دیگر 
به این صنعت فش��ار آورده به ط��وری که اگر در 
گذشته س��یمان تنی ۱۵ هزار تومان از کارخانه 
تا همدان حمل می ش��د، امروز به ۴۵ هزار تومان 
رسیده اس��ت که تمام این موارد دست در دست 

هم داده تا نرخ سیمان افزایش پیدا کند.
ایجاد بازار سیاه سیمان در تهران یکی دیگر از 
دلایل آش��فتگی و کمبود سیمان در بازار همدان 
است به طوریکه به علت کاهش تولید سیمان در 
تهران و آبیک موج مصرف از این دو ش��هر شدت 
گرفت��ه و س��یمان تولیدی در همدان به س��مت 

تهران رفته و با نرخ بالاتری به فروش می رسد.
به گفته فعالان بازار س��یمان، نرخ س��یمان در 
ب��ازار آزاد تهران تا دو براب��ر نرخ مصوب کارخانه 
به فروش می رسد این در حالی است که کارخانه 
داران اجازه فروش سیمان با قیمتی بالاتر از نرخ 

مصوب را ندارند.
وقت��ی ب��ازار مصرفی مانن��د تهران ب��ا ۲ برابر 
ن��رخ س��یمان تولیدی اس��تان م��ا را خریداری 
می کند قطعا کس��ی حاضر نیس��ت این محصول 
را در داخل اس��تان و با ۱۵ درصد س��ود بفروشد 
بنابرای��ن س��یمان ب��ه خ��ارج از اس��تان رفته و 
 همین مس��ئله باعث کمبود س��یمان در همدان 

شده است.
البت��ه کارخانه داران در ای��ن موضوع بی تقصیر 
هس��تند به طوری ک��ه اعلام می کنند س��یمان 
تولی��دی وقت��ی از کارخان��ه خ��ارج می ش��ود و 
مشخص نمی شود کجا می رود چراکه کنترلی بر 
روی آن صورت نمی گیرد. ضمن اینکه حمل ونقل 
سیمان به خارج از استان ضعیف بوده و براساس 
ضواب��ط تنها ۳۰ درصد س��یمان تولیدی همدان 
مربوط به خارج از اس��تان است این درحالیست 
که در روزهای اخیر با کمبود س��یمان در استان 

مواجه هستیم.
قیمت هر کیسه سیمان درب کارخانه ۱۷ هزار 
توم��ان بوده و در بازار بای��د نهایتا بین ۱۹ تا ۲۰ 
هزار تومان به فروش برس��د اما درحال حاضر در 
بازار تهران کیس��ه ای ۶۰ تا ۷۰ هزار تومان و در 

بازار همدان ۴۷ هزار تومان است.
کمبود سیمان در برخی از شهرستان ها �

حمید بهزادی ش��ریف، معاون سازمان صنعت، 
مع��دن و تجارت اس��تان هم��دان در این باره در 

گفت وگ��و با ایس��نا، با بیان اینکه مش��کل حمل 
س��یمان باعث ش��ده در برخی از شهرس��تان ها 
کمب��ود س��یمان داش��ته باش��یم، مط��رح کرد: 
اختلاف��ی بی��ن کارخان��ه و باربری ه��ای حمل 
سیمان بر روی نرخ کرایه حمل سیمان به وجود 
 آمده که س��ازمان حمل ونقل باید این مش��کل را 

حل کند.
وی با اش��اره به اینکه گاز کارخانجات سیمان 
هر ساله در فصل زمس��تان قطع می شود، اظهار 
کرد: کارخانجات س��یمان موظ��ف به جایگزینی 
نفت کوره با گاز طبیعی هستند و نرخ نفت کوره 
نیز همانند نرخ گاز محاسبه می شود و مشکلی در 
این زمینه در استان وجود ندارد، تنها اختلاف بر 

سر نرخ کرایه حمل بار است.
وی با بیان اینکه اس��تان همدان ظرفیت تولید 
س��الانه ۳ میلی��ون ت��ن س��یمان را دارد، یادآور 
ش��د: در امس��ال به علت قط��ع گاز افُت ظرفیت 
پیدا کرده ایم اما مش��کلی از بابت تأمین سیمان 
به وجود نیامده اس��ت چراکه در فصل زمس��تان 
ساخت وس��ازها ه��م کاه��ش می یاب��د و مصرف 

سیمان هم افت می کند.
بهزادی ش��ریف با تأکید بر اینک��ه کارخانجات 
س��یمان قبل از فصل س��رما س��همیه نفت کوره 
را دریافت می کنند، تصریح کرد: در ش��هریورماه 
۱۵ت��ا ۲۰ میلی��ون لیت��ر س��وخت م��ازوت به 
کارخانجات س��یمان تحویل می دهیم تا در زمان 
قطعی گاز از این س��وخت استفاده کنند بنابراین 
در استان مشکلی از بابت تولید وجود ندارد بلکه 
مشکل حمل ونقل باعث کمبود سیمان در برخی 

شهرستان ها شده است.
فعالیت کارخانه ها با ۷۰ درصد ظرفیت �

معاون س��ازمان صنعت، معدن وتجارت استان 
همدان با بیان اینکه هیچ گاه خط تولید س��یمان 
متوقف نشده است، یادآور شد: در فصل زمستان 
تولید س��یمان کاهش می یابد اما عمدتا به علت 

کاهش س��وخت نیس��ت بلکه ب��ه خاطر کاهش 
مصرف سیمان بوده ضمن اینکه صادرات به عراق 

نیز همچنان در حال انجام است.
وی بیان کرد: در س��ال گذش��ته یک میلیون 
و و ۸۵۷ ه��زار و ۷۰۹ تن س��یمان خاکس��تری 
و ۲ میلی��ون و ۵۷۶ ه��زار و ۷۷۱ ت��ن کلینک��ر 
خاکستری در استان تولید شده بود همچنین در 
سال گذشته ۱۱۳ هزار و ۲۲۷ تن سیمان سفید 
و ۱۰۳ هزار و ۷۰۲ تن کلینکر س��یمان س��فید 

تولید شده است.
بهزادی ش��ریف خاطرنش��ان ک��رد: در ۹ ماهه 
امسال نیز یک میلیون و ۵۱۲ هزار و ۲۶۰سیمان 
خاکس��تری و ۲ میلی��ون و ۲۱ ه��زار و ۳۸۷ تن 
کلینکر و ۸۸ هزار و ۸۷۶ تن سیمان سفید و ۸۱ 
هزار و ۸۰۹ تن کلینکر س��یمان سفید در استان 

همدان تولید شده است.
مع��اون س��ازمان صنع��ت، مع��دن وتج��ارت 
اس��تان همدان با بیان اینکه کارخانجات سیمان 
اس��تان ب��ا ۷۰ درص��د ظرفی��ت کار می کنن��د، 
اظه��ار کرد: ۳ کارخانه س��یمان اس��تان همدان 
ب��ه ۷۰ درص��د ظرفی��ت کار می کنن��د و ه��ر 
 ۳کارخانه به صورت مس��تقیم ص��ادرات به عراق

انجام می دهند.
قیم�ت هر پاکت س�یمان ۱۹ هزار و  �

500 تومان است
داری��وش صفاری، مع��اون نظارت و بازرس��ی 
س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تج��ارت اس��تان 
همدان نیز درباره نرخ س��یمان به ایس��نا گفت: 
س��ازمان حمای��ت هیچ گون��ه افزای��ش قیمتی 
ب��رای س��یمان اع��لام نک��رده اس��ت و ه��ر جا 
 بالات��ر از ن��رخ مص��وب عرض��ه ش��ود، برخورد

می کنیم.
وی با بیان اینکه به س��یمان فروش��ان همدان 
اعلام شده که سیمان به نرخ مصوب باید فروخته 
شود، تصریح کرد: سازمان حمایت نرخ هر پاکت 

س��یمان را ۱۹ ه��زار و ۵۰۰ توم��ان اعلام کرده 
اس��ت و فروش بیشتر از این نرخ تخلف محسوب 

می شود.
حمل داخلی سیمان مشکلی ندارد �

صفر صادقی راد، مدیرکل راهداری و حمل ونقل 
جاده ای اس��تان همدان نیز در گفت وگو با ایسنا، 
ب��ا رد افزایش کرایه حمل س��یمان، مطرح کرد: 
نرخ حمل س��یمان اخیرا با حضور رؤسای انجمن 
صنفی ش��رکت های باربری مصوب ش��ده است و 

علتی ندارد که بالاتر از نرخ مصوب بخواهند.
وی در پاسخ به سوال ایسنا درباره اینکه گفته 
شده باربری ها نرخ مصوب را قبول ندارند و بیش 
از این نرخ را بری حمل سیمان مطالبه می کنند، 
اظهار کرد: نرخ حمل داخلی اس��تان همدان کم 
نیست که رانندگان تقاضای کرایه بالاتری داشته 

باشند.
مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان 
همدان با بیان اینکه حمل داخلی س��یمان هیچ 
مشکلی ندارد، گفت: اگر روزانه ۵۰۰۰ تا ۱۰ هزار 
تن سیمان وجود داش��ته باشد، حمل می شود و 

مشکلی از این بابت وجود ندارد.
کاهش درخواست حمل سیمان  �

محمد اسدیان، رئیس انجمن صنفی رانندگان 
حمل ونقل ش��رکت های س��یمان شهرستان رزن 
نیز با بیان اینکه براس��اس مصوبه ۲۰۸ ش��ورای 
تراب��ری کش��ور ن��رخ ک��ف کرایه)تن-کیلومتر( 
برای رانندگان و ش��رکت های حمل تعیین شده 
اس��ت، گفت: در مواقعی که درخواس��ت بار زیاد 
و ماش��ین محدود باش��د، انتخ��اب راننده مطرح 
می ش��ود به طوریک��ه هر باری که کرایه بیش��تر 
 و مس��یر کوتاه تری داش��ته باش��د، زودتر حمل 

می شود.
وی با اش��اره به اینکه اس��تان همدان مش��کل 
حم��ل س��یمان نداش��ته اس��ت، اظه��ار ک��رد: 
شهرس��تان های همدان از نظر س��یمان با همان 

نرخ قبلی تغذیه می ش��وند. وی با تأکید بر اینکه 
متأسفانه عده ای از مصالح فروشان و شرکت های 
بتنی و پیمانکاران برای اینکه بارش��ان به سرعت 
حمل ش��ود با راننده ارتباط می گیرند و مبلغی را 
اضافه تر پرداخ��ت می کنند که این موضوع باعث 
ایجاد هرج و مرج در نرخ کرایه حمل بار می شود، 
تصریح کرد: شرکت های حمل ونقل براساس کف 
کرای��ه بارنام��ه صادر می کنند و م��ازاد بر این به 
کارخانجات و شرکت ها اعلام نمی شود بلکه مبلغ 
 انعام یا پشت بارنامه بین صاحب بار و راننده رد و 

بدل می شود.
اس��دیان با بیان اینک��ه این مبال��غ در بارنامه 
نیس��ت که ما مدعی ش��ویم، خاطرنش��ان کرد: 
تعطیلی کارخانجات سیمان آبیک، ساوه و تهران 
به علت قطعی برق و تعمیرات باعث شده هجمه 
کار زی��ادی ب��ه باربری های همدان وارد ش��ود و 
درخواست حمل س��یمان بالا برود و قطعا وقتی 
حجم درخواس��ت بالا برود، هرج و مرج در کرایه 

نیز به وجود می آید.
رئی��س انجمن صنف��ی رانن��دگان حمل ونقل 
ش��رکت های س��یمان شهرس��تان رزن با اشاره 
به اینک��ه با بازگش��ایی کارخانه س��یمان آبیک 
درخواس��ت حمل س��یمان کاهش یافته اس��ت، 
یادآور شد: ۱۷۰ دستگاه حمل سیمان در استان 

همدان فعال هستند.
با این تفاس��یر به نظر می رسد مشکل سیمان 
در اس��تان همدان فق��ط به حمل ونق��ل مربوط 
نمی ش��ود بلک��ه وجود ب��ازار س��یاه در تهران و 
الب��رز و جذابیت قیمتی در این اس��تان ها باعث 
ش��ده س��یمان از مس��یر خود منحرف ش��ود و 
دس��ت مصال��ح فروش��ان و فعالان س��اختمانی 
اس��تان از س��یمان خالی بماند، ه��ر چند توجه 
ب��ه هرج و مرج ایجاد ش��ده در بخش باربری نیز 
 نیازمند توجه جدی مس��ئولان برای کنترل بازار 

داخل است.

یادداشت

پیروزی انقلاب اس��لامی در س��ال ۱۳۵۷ زمینه ساز باوری جدی 
ش��د؛ اینکه ما ایرانیان می توانیم. خروج بس��یاری از ش��رکت های 
اقتصادی و پیمانکاری بزرگ جهان به بهانه انقلاب اسلامی ابزاری 
شد برای تحت فشار قراردادن نظام نوپای جمهوری اسلامی و القای 
ناتوانی به ما ایرانیان. حال ۴۲ سال پس از پیروزی انقلاب شکوهمند 
اسلامی مروری بر این کارنامه نشان می دهد که این انقلاب موجبات 
رشد و تعالی و خودباوری ایرانیان را فراهم آورد.  به جرات می توان 
گفت نمونه اعلای خودباوری ایرانیان و تحقق شعار اقتصاد مقاومتی 
در صنعت مس محقق شده است، چراکه با پیروزی انقلاب اسلامی و 
خروج پیمانکاران خارجی از این طرح بزرگ و ملی و از سوی دیگر 
وقوع جنگ تحمیلی، س��رانجام این طرح بزرگ را با موانع بس��یاری 
روبه رو کرد اما در زمانی که شیرمردان و شیرزنان ایرانی فتح خرمشهر 
را در جنوب غربی ایران در س��وم خرداد رقم زدند، در همان تاریخ و 
در آن س��وی دیگر کش��ور دلاورمردان و زنان با پشتکار فراوان کوره 
کارخانه ذوب سرچشمه را روشن کرده و نخستین محصول مسی 
را تولید کردند. طی نیم قرن گذشته شرکت ملی صنایع مس ایران 
نقش بی بدیلی در اقتصاد ایران و ایجاد زمینه های توس��عه پایدار و 
رفع محرومیت های در کش��ور ایفا کرده اس��ت. این شرکت در برابر 

بحران های اقتصادی داخلی و خارجی مقاوم است.
مروری بر کارنامه آن نشان می دهد که روند افزایش تولید به عنوان 
مهم ترین ش��اخصه اقتصاد مقاومتی روند رو به رش��دی بوده است؛ 
به طوری که شرکت مس با بهره گیری تمام و کمال از ظرفیت هایش 
سال به سال رکورد تولیدی را ثبت کرده است و اکنون در سال جهش 
تولید برای نخستین بار تولید ۲۸۰ هزار تن کاتد را محقق خواهد کرد.

ش��رکت مس باور دارد که برای بهره وری و س��ودآوری بیشتر باید 
افزایش تولید را با کاهش هزینه همراه کند و در این راس��تا ش��رکت 
مس مفتخر است اعلام کند خرید قراضه مسی به عنوان ماده مهم 
در فرآیند تولید کاتد را از ۳۳ هزار تن به ۵۵۰۰ تن کاهش داده که 
هزینه صرفه جویی آن بیش از ۴ هزار میلیارد تومان شده است.  بنا 
به مقتضیات تاریخی و خروج پیمانکاران امریکایی از طرح صنعت 
مس ایران، شرکت مس از همان ابتدای راه اندازی تاکنون، سیاست 
بومی س��ازی قطعات را جزو لاینفک سیاس��ت های خود قرار داده و 
تاکنون بیش از ۱۸۰۰۰ قطعه در این ش��رکت بومی س��ازی ش��ده 
اس��ت. به طوری که هم اکنون این شرکت می تواند یکی از نخستین 
سازمان های پیشتاز در زمینه بومی سازی قلمداد شود که با همکاری 
بیش از ۵۰۰ س��ازنده داخلی و با ایجاد فضای رقابت س��الم در بین 
سازندگان بیش از ۹۸ درصد فرآورده های نسوز کوره های مختلف، 
بی��ش از ۹۰ درص��د قطعات و تجهیزات مکانیکی پرمصرف خطوط 
تولی��د، بی��ش از ۶۵ درص��د قطع��ات برقی پرمص��رف و بیش از ۵۵ 
درصد قطعات ابزار دقیق موردنیاز خط تولید را ساخت داخل کرده 
اس��ت. در کنار افزایش تولید و بومی س��ازی س��ومین رکن اقتصاد 
مقاومتی در شرکت مس افزایش تاب آوری و کاهش آسیب پذیری 
مناطق همجوار کارخانه ای از طریق توانمندس��ازی اقتصاد محلی 
و تولیدکنن��دگان داخلی اس��ت. یک��ی از مهم ترین اقدامات در این 
زمینه تولید مس بلیستر از مواد سرد با حمایت مجتمع و همکاری 
شرکت های فعال در سطح استان کرمان است که از فرآیند اجرای این 
طرح در مجتمع مس سرچشمه اشتغال مستقیم برای بیش از ۱۲۰۰ 
نفر در سطح استان ایجادشده است. شرکت مس در قالب همکاری 
با دانشگاه حضرت ولی عصر)عج( رفسنجان موفق به اجرای کاشت 
۸ هکتار زعفران در مناطق سرچش��مه، پرورش ماهی س��ردآبی در 
۲۰۰۰ مترمربع، احداث مزرعه گل محمدی در ۲.۵ هکتار، احداث 
مزرعه زرش��ک و احداث گلخانه ای س��بزی ارگانیک در روستاهای 
اطراف مجتمع مس سرچشمه شده است. کمک به تأسیس انجمن 
مکتب در راس��تای اجرا و پیاده س��ازی عدالت آموزشی، عقد قرارداد 
ب��ا موسس��ه خیری��ن گمنام برای تولید لب��اس کار، فروش ۲۰ هزار 
اسیدسولفوریک با نرخ بسیار پایین برای حمایت از کشاورزان منطقه 
و جاده سازی مانی به پاریز و اصلاح و تعمیر جاده رفسنجان از دیگر 
اقدامات مهم شرکت مس در منطقه رفسنجان برای ارتقای عدالت 
اجتماعی و آبادانی است. افزون بر این، در جریان شیوع ویروس کرونا 
در کش��ور ش��رکت ملی صنایع مس ایران پا به پای شبکه بهداشت و 
درمان برای ارتقای نظامت س��لامت اقدامات بس��یار و ماندگاری در 
ای��ن منطق��ه انجام داد. مش��اوره و عارضه یابی و رفع موانع در مرکز 
توس��عه کس��ب وکار برای ۱۰۰ نفر، اصلاح نژاد ۱۳ هزار رأس دام، 
س��اخت ۲۱۶ جایگاه دام، ارتقای زیس��ت محیطی و کاشت نهال در 
۷۰۰ هکتار، ساخت هزار مترمربع سوله انبار علوفه عشایری، توزیع 
۴۰۰ تن مکمل های داروی خوراک دام، بازس��ازی باند دوم محور 
شهربابک به سرچشمه و فعال سازی و سرمایه گذاری در معدن ایجو، 
احداث خط ریلی و روسازی و آسفالت محور تأسیسات آب رسانی به 
جاده اصلی از مهم ترین اقدامات شرکت مس در منطقه شهربابک با 
هدف توانمندسازی اقتصاد محلی و رفع محرومیت ها در این منطقه 
اس��ت. همچنین مقاوم سازی مناطق همجوار کارخانه ای با احداث 
مراکز بهداشتی، جاده سازی و دوبانده کردن محور خواجه ورزقان، 
طرح احداث کارخانه آهک اهر، کمک به طرح هادی در روستاهای 
اطراف و آس��فالت کردن جاده ها و حمایت از طرح های عام المنفعه 
در راس��تای ایج��اد عدالت اجتماع��ی و طرح احداث مرکز فرهنگی 
ورزش��ی ورزقان و کمک در مقابله با کرونا و توزیع مواد و تجهیزات 
پزشکی از مهم ترین اقدامات این شرکت در ارتقای تاب آوری مناطق 

محلی در استان آذربایجان شرقی است.

 نقش بی بدیل شرکت مس 
در اقتصاد

 محمدجواد خلیلی
  مدیر روابط عمومی 
شرکت ملی صنایع مس ایران
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خطر ماندگاری چالش ها در زنجیره فولاد
مرضیهاحقاقی

 در روزهای پایانی سال قرار داریم و طبق 
معمول آمار عملکرد صنایع منتشر می شود. 
صنعت فولاد در رده صنایعی اس��ت که تاثیر 
بسزایی در رشد تولید ناخالص داخلی دارد و 
در همین حال موقعیت های شغلی متعددی 
را در کش��ور ایج��اد ک��رده اس��ت، بنابراین 
بررسی عملکرد آن اهمیت ویژه ای دارد. آمار 
منتشرش��ده از عملکرد این صنعت از سوی 
وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت حکایت از 
رشد تولید در این زنجیره دارد. با این وجود، 
فع��الان این زنجی��ره به وی��ژه در حلقه های 
پایین دستی ضمن اشاره به نبود آماری دقیق 
از تولی��د در حلقه های انتهایی این زنجیره و 
همچنین نبود ش��فافیت در بیان آمار تولید، 
از ش��رایط حاکم بر فع��الان صنعتگران این 
زنجیره شکایت دارند. در همین حال اعتقاد 
دارند نبود آمار مانعی اساس��ی برای شناخت 
چالش ه��ای حاکم ب��ر این زنجیره اس��ت و 

امکان تحلیل ش��رایط موجود و برنامه ریزی 
ب��رای تولی��د در آین��ده را از متولی��ان امر 
س��لب می کند. حال برای بررس��ی ش��رایط 
موجود با کیومرث فتح اله کرمانش��اهی، دبیر 
س��ندیکای تولیدکنن��دگان لول��ه و پروفیل 
فولادی گفت وگو کرده ایم. کرمانش��اهی در 
گفت وگ��و ب��ا »روزگار معدن« خاطرنش��ان 
کرد ک��ه تولیدکنندگان لول��ه و پروفیل در 
س��ال جاری با ظرفیت های به مراتب پایینی 
مشغول تولید هستند، هرچند آمار دقیقی از 
تولید این واحدها در دس��ترس نیس��ت. این 
اف��ت در ظرفیت تولی��د به دلیل چالش های 
حاکم ب��ر زنجیره ف��ولاد، سیاس��ت گذاری 
اش��تباه مس��ئولان و کمب��ود م��واد اولی��ه 
ایجاد ش��ده اس��ت. در ادامه نیز شاهد افت 
رقابت پذیری ای��ن واحدها در آینده خواهیم 
بود. بدین ترتیب تغییر در سیاست های کلی 
حاکم بر صنایع و همچنین اس��تراتژی های 
اقتصادی ضروری به نظر می رسد. متن کامل 

این گفت وگو را در ادامه می خوانید.

عضو هیات مدیره س��ندیکای صنایع آلومینیوم ایران می گوید 
ب��ا وج��ود تولید زیاد آلومینی��وم، نرخ آن در ب��ازار بالاتر از نرخ 
صادراتی اس��ت که ه��م باعث رکود در بازار داخلی ش��ده و هم 
باع��ث ش��ده کالاهای دیگر مانند پنجره ه��ای upvc جایگزین 

آلومینیوم شود.
آریا صادق نیت حقیقی در گفت وگو با ایراس��ین در خصوص 
تاثیر رشد تولید آلومینیوم بر روی این صنعت اظهار کرد: تولید 
آلومینیوم نس��بت به مدت مش��ابه س��ال قبل حدود ۶۹ درصد 
افزایش داش��ته که این رشد به دلیل در مدار قرا گرفتن مجتمع 
س��الکو، کارخانه جاجرم و برگش��ت دیگ های خاموش شرکت 
آلومینیوم المهدی هرمزال است و اکنون با احیا این ۳ کارخانه ها 
مشکل تولید حل شده و ما امسال در تولید آلومینیوم شاهد رشد 

قابل توجهی بوده ایم. 

وی ادام��ه داد: رون��د افزایش تولید روی ن��رخ آلومینیوم هم 
تاثیر گذاش��ته اس��ت و باعث شده در این مدت آلومینیوم با نرخ 
مناس��ب تری در اختیار صنعت گران قرار بگیرد. البته متاس��فانه 
هن��وز فاصله قیمتی میان آلومینی��وم صادراتی و عرضه داخلی 
وج��ود دارد و نرخ عادلانه هم��ان LME فلت یا LME منهای 
۲۰ اس��ت بدون پریمیوم یعنی همان قیمتی که صادر می ش��ود. 
یعن��ی اگ��ر نمی خواهن��د ارجحیتی به صنای��ع داخلی بدهند و 
آلومینی��وم را ارزان ت��ر در اختیار صنعت گر داخل��ی قرار دهند 
حداق��ل ب��ه همان نرخ صادراتی در اختی��ار او قرار دهند و گران 
فروشی نکنند. وی تصریح کرد: وزارت صنعت، معدن وتجارت و 
معاونت مربوطه هیج تمایلی به اتحاد نظر و برخورد دلس��وزانه با 
این صنعت ندارند. با وجود اینکه بنده بارها به صورت مکاتبه ای 
این موضوع را پیگیری کرده ام و با بی توجهی مس��ئولان روبه رو 

شده و هیچ کس پاسخگو نبوده است و متولیان آن بی مسئولیتی 
 را ب��ه ح��د اعلا رس��انده اند و تلاش��ی برای بهب��ود این صنعت

 نمی کنن��د.  ص��ادق نیت افزود: با وج��ود تولیدبالا و بیش از نیاز 
داخلی آلومینیوم، نرخ این محصول در بازارهای داخلی بالاتر از 
نرخ صادراتی اس��ت که این موضوع هم باعث رکود در بازار شده 
و هم باعث شده کالاهای دیگر مانند پنجره های upvc جایگزین 
آلومینی��وم ش��ود. بنابراین مهم ترین چالش ه��ای این صنعت را 
قیمت گذاری نامناسب و بازارس��ازی عرضه کنندگان مواد اولیه 
می دان��م.  وی ادام��ه داد: مجتمع های س��الکو والمهدی تمایل 
زی��ادی به همراهی با تولید کنن��دگان و مصرف  کنندگان پایین 
دستی داشتند اما ایرالکو مانع این موضوع شد و اتحادی بین آنها 
ایجاد کرد که تحت هیچ شرایطی با صنایع پایین دستی همکاری 
نکنند و به گران فروشی ادامه دهند و با وجود پیگیری های متعدد 

هیچ اقدامی توس��ط بخش های نظارتی هم در این زمینه صورت 
نگرف��ت. معضل بزرگ دیگر این اس��ت ک��ه صادرات محصولات 
نهای��ی با ارزش افزوده و ارزآوری بالاتر به صفر رس��یده و امکان 

رقابت ما رقبا از جمله ترکیه وجود ندارد.
دبیر و عضو هیات مدیره سندیکای صنایع آلومینیوم ایران در 
پایان در خصوص نیاز جدی کش��ور ب��ه پودر آلومینا گفت: تنها 
تولید کننده آلومینا در داخل کش��ور ش��رکت آلومینای جاجرم 
اس��ت که س��الانه ح��دودا ۲۸۰ هزارتن در س��ال تولید آلومینا 
دارد. ای��ن می��زان تولید ب��رای ۱۴۰ هزار تن تولی��د آلومینیوم 
کفای��ت می کن��د، در صورتی که تولید آلومینیوم در کش��ور به 
حدود ۴۰۰ هزارتن در س��ال رسیده است. لذا این باعث شده ما 
 تقریبا حدود ۸۰۰ هزارتن پودر آلومینا وارد کنیم تا پاس��خگوی

 تولید باشد.

مع��اون ط��رح و برنامه وزیر صنعت، معدن و تجارت در یازدهمین 
همایش چشم انداز صنعت فولاد و سنگ آهن با نگاهی به بازار اعلام 
کرد که با قیمت گذاری دستوری مخالفیم و اعتقاد داریم برای تنظیم 
بهینه بازار باید از ابزارهای دیگر استفاده شود تا جذابیت برای سرمایه 

گذاری های جدید در صنعت به وجود آید. 
به گزارش کالاخبر، س��عید زرندی در این همایش گفت: صنعت 
فولاد در حوزه بازارهای مالی کشور اثر ویژه ای دارد به طوریکه با در 
نظر گرفتن مجموع شرکت های پذیرش شده در بورس و فرابورس از 
۶۱۰ شرکت پذیرفته شده ۲۰ شرکت از زنجیره فولاد هستند. ارزش 
بازار شرکت های زنجیره فولاد ۹۶۰ میلیارد تومان است که ۱۶درصد 

ارزش کل بازار سهام را این صنعت به خود اختصاص داده است.

وی افزود: این شرکت ها در ۹ ماهه امسال ۲۷۳ هزار میلیارد تومان 
فروش داشتند و سود قابل توجهی را کسب کرده اند.

زرن��دی درب��اره معاملات فولاد در ب��ورس کالا نیز اظهارکرد: در 
ح��وزه ب��ورس کالا نی��ز ۱۰۴ هزارمیلیارد تومان معادل ۴۱ درصد از 

کل معاملات مختص زنجیره فولاد بوده است.
معاون طرح و برنامه وزیر صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: ۲۴ 
ش��رکت در زنجیره فولاد آماده حضور در بورس هس��تند کما اینکه 

حضور ۴ شرکت در هفته های اخیر قطعی شده است.
وی تاکی��د ک��رد: صنعت ف��ولاد به ۵۵ میلیون تن ظرفیت خواهد 
رس��ید اما س��وال اینجاس��ت که از ۱۴۰۴ به بعد چه کنیم؟ به سمت 
فولادهای آلیاژی برویم یا همین رویکرد را ادامه دهیم؟ پاس��خ این 

است که موضوع سرمایه گذاری در حوزه آلیاژی باید با جدیت دنبال 
ش��ود. زرندی ادامه داد: حوزه فولاد در برق اثرگذار اس��ت و در افق 
چشم انداز، ۴۴ هزار مگاوات کمبود برق داریم. در حوزه گاز نیز ۲۲ 
درصد گاز کشور در حوزه فولاد مصرف می شود. پس بحث انرژی را 
الان که حوزه فولاد پر رونق اس��ت باید دنبال کنیم؛ در حوزه ریل و 

زیرساخت ها نیز کمبود داریم و چالش محسوب می شود.
مع��اون ط��رح و برنامه وزی��ر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه 
انقلاب صنعتی چهارم اهمیت ویژه ای دارد و رفتن به این سمت غیر 
قاب��ل اجتناب اس��ت، گفت: ب��ر روی موضوع قراضه کم کار کرده ایم 
در حالی که در کل دنیا ۹۰ درصد فولاد را براساس قراضه دیده اند.

زرن��دی چالش ه��ای ح��وزه ف��ولاد را چنی��ن برش��مرد: در دنیا 

چالش ه��ای ح��وزه فولاد ش��امل تغیی��ر در حوزه تامی��ن و عرضه 
اس��ت که در ایران نیز همین چالش وجود دارد و باید در س��نگ آهن 
اقدامات��ی اساس��ی ص��ورت گیرد. چالش دیگر آلایندگی و انتش��ار 
گازهای گلخانه ای اس��ت؛ همچنین رقابت برای جذب اس��تعدادها 
دیگ��ر چال��ش ح��وزه ف��ولاد دنی��ا ب��وده و تغیی��رات در تقاضا نیز 
آخرین چالش دنیاس��ت. فولاد همچون س��ایر فلزات اساس��ی رشد 
 نخواه��د داش��ت پس م��ا هم باید به س��مت فولادهای خاص پیش 

برویم.
زرن��دی اظهارک��رد: با قیمت گذاری دس��توری مخالفیم و اعتقاد 
داریم برای تنظیم بهینه بازار باید از ابزارهای دیگر اس��تفاده ش��ود تا 

جذابیت برای سرمایه گذاری های جدید در صنعت به وجود آید.

مهم ترین مشکلات صنعت آلومینیوم

معاون طرح و برنامه وزیر صنعت، معدن و تجارت: 
با قیمت گذاری دستوری مخالفیم

 اتفاقات خوبی
  در بومی سازی فولاد 

رخ داده است

مدیرعامل ش��رکت ملی فولاد ای��ران در آیین 
افتتاح نمایش��گاه تخصصی بومی س��ازی قطعات 
و تجهی��زات ش��رکت ملی ف��ولاد ای��ران گفت: 
راه اندازی فولاد قائنات مصادف با سالگرد پیروزی 
انقلاب اتفاق خوبی اس��ت و امیدواریم نخس��تین 
 محص��ول را ت��ا میلاد حضرت عل��ی )ع( دریافت 

کنیم.
به گزارش ایراسین، امیرحس��ین نادری افزود: 
در شرایط تحریم برای تهیه قطعات فولاد قائنات 
دچار مش��کل ش��ده بودیم اما با درایت همکاران 
توانس��تیم ای��ن تجهی��زات را در داخل کش��ور 

بومی سازی کنیم. 
ب��ه گفته وی، اتفاقات خوب��ی در ایمیدرو برای 
بومی س��ازی رخ داده و رویک��رد م��ا به مجموعه 
هایی که بومی سازی شدند که بیشتر آنها توسط 
تولیدکنن��دگان داخلی انجام ش��د و بس��یاری از 
جوانان و مهندس��ان ایرانی توانستند این قطعات 

را بومی سازی کنند.

تولید ۲۵.۳ میلیون تن 
شمش فولادی 

تولی��د فولاد خ��ام )میان��ی( در دوره ۱۰ ماهه 
امس��ال به رقم ۲۵ میلیون و ۳۶۲ هزار تن رسید 
که در مقایس��ه با مدت مش��ابه سال گذشته ۱۱ 

درصد افزایش دارد.
گ��زارش ایرن��ا برپایه ج��داول آم��اری انجمن 
تولید کنن��دگان فولاد ایران حاکی اس��ت، میزان 
تولی��د ش��مش ف��ولادی ۱۰ ماهه پارس��ال ۲۲ 

میلیون و ۸۷۳ هزار تن ثبت شده بود.
رشد تولید ۱۳ درصدی بیلت و بلوم  �

بررس��ی عملکرد دوره یاد شده گویای آن است 
که بیش��ترین ش��مش فولادی تولیدی در قالب 
بیلت و بلوم به میزان ۱۵ میلیون و ۷۹۹ هزار تن 
ثبت شد که نس��بت به ۱۰ ماهه پارسال افزایش 

۱۳ درصدی دارد.
می��زان تولید بیلت و بل��وم در ۱۰ ماهه ۹۸ به 
میزان ۱۳ میلیون و ۹۵۸ هزار تن ثبت شده بود. 

افزایش ۷ درصدی تولید اسلب �
می��زان تولید ش��مش فولادی اس��لب در دوره 
ای��ن گ��زارش برابر با ۹ میلی��ون و ۵۶۳ هزار تن 
شد که در مقایس��ه با ۸ میلیون و ۹۱۵ هزار تن 
عملکرد پارس��ال، افزایش بازده��ی ۷ درصدی را 

نشان می دهد.
رش�د ۱۱ درص�د تولی�د محص�ولات  �

فولادی
بررسی آمار مربوطه گویای آن است که در ۱۰ 
ماهه امس��ال محصولات فولادی )مقاطع تخت و 
مقاطع طویل( تولیدی به رقم ۱۸ میلیون و ۳۵۴ 
هزار تن رسید که در مقایسه با مدت مشابه سال 

گذشته رشد ۱۱ درصدی دارد.
سال ۹۸ در دوره ۱۰ ماهه به میزان ۱۶ میلیون 
و ۵۹۵ ه��زار تن محصولات فولادی تولید ش��ده 

بود.
افزای�ش ۷ درص�دی تولی�د مقاط�ع  �

تخت 
بنابر آم��ار دوره این گ��زارش، مجموع مقاطع 
تخت ف��ولادی )ورق گرم، س��رد و پوش ش��دار( 
به رقم هش��ت میلی��ون و ۷۳۸ هزار تن رس��ید 
که نس��بت ب��ه عملک��رد ۱۰ ماهه پارس��ال که 
 ۸میلیون و ۱۷۹ هزار تن بود، رشد ۷ درصدی را 

ثبت کرد.
رشد 14 درصدی تولید مقاطع طویل  �

کل مقاط��ع طویل فولادی تولی��دی )تیرآهن، 
میلگرد و س��ایر( در ۱۰ ماهه امس��ال ۹ میلیون 
و ۶۱۶ ه��زار تن ش��د و نس��بت به دوره مش��ابه 
پارسال که ۸ میلیون و ۴۱۶ هزار تن بود، افزایش 

۱۴درصدی را نشان می دهد.
امس��ال پیش بینی ش��ده ب��ا ظرفی��ت حدود 
۴۰میلی��ون تنی ف��ولاد، می��زان تولی��د به رقم 

۳۰میلیون تن برسد.
جمهوری اسلامی ایران اکنون دهمین فولادساز 
جهان محسوب می شود و برآورد می شود در افق 

۱۴۰۴ به جایگاه هفتم جهانی برسد. 

اخبار

تولی�ددرزنجیرهف�ولادراازابتدایس�الجاری�
تاکن�ونچگونهارزیابیمیکنید؟آیاآمارمش�خصو
دقیقیازتولی�دبهویژهدرحلقههایپاییندس�تیو

صنایعکوچکدردسترساست؟
نبود آم��ار به عنوان یک��ی از ضعف های اساس��ی در نظام 
اقتصادی کش��ور شناخته می شود. در دس��ترس نبودن آمار 
مش��خص از تولی��د و مص��رف کالاهای تولی��دی در صنایع 
گوناگون به ویژه در حوزه صنایع معدنی، کمبود مهمی است 
که تحلیل ش��رایط موجود و برنامه ریزی دقیق برای آینده را 
دش��وار می کند. در واقع در س��ایه کمبود یادشده نمی توان 

برآورد دقیقی از شرایط تولید در صنایع گوناگون داشت. 
در دس��ترس بودن آمار ش��فاف و دقیق یکی از مهم ترین 
الزامات در مس��یر ارتقای تولید و تجارت است که متاسفانه 
از آن بی به��ره هس��تیم. در چنین ش��رایطی نمی توان روند 
درس��ت تولید را در س��ال جاری و در صنعت فولاد کش��ور 
ارزیابی کرد. اما آمار منتش��ر ش��ده از س��وی مراجع رسمی 
حکایت از آن دارد که میزان واردات و صادرات در حلقه های 
مختلف زنجیره تولید در ۱۰ ماهه س��ال جاری در مقایس��ه 
با مدت مش��ابه س��ال گذش��ته کاهشی بوده اس��ت. همین 
 روند کاهش��ی نیز به منزله افت در شرایط حاکم بر عملکرد 

صنایع است.
در همی��ن حال باید خاطرنش��ان کرد همانط��ور که بارها 
مسئولان اعلام کرده اند بخش قابل توجهی از از واردات کشور 
به مواد اولیه مورد نیاز تولید و محصولات واسطه ای اختصاص 
دارد. درنتیجه افت واردات به منزله ایجاد محدودیت در روند 

تولید صنایع تکمیلی و نهایی خواهد بود. 
آمارارائهشدهازسویصنایعبزرگفولادیکشور�

حکایتازروندروبهرش�دتولیدآنه�ادارد،چرااین
رونددرصنایعکوچکجریانندارد؟

آمار ارائه شده از سوی صنایع بزرگ فولادی کشور حکایت 
از روند رو به رش��د تولید آنها در س��ال ج��اری دارد. اما این 
واحده��ا که اغلب در رس��ته صنایع مادر ق��رار دارند از انواع 
حمایت های دولتی در مس��یر تولید خود بهره مند می شوند؛ 
بنابراین بخشی از این روند رو به رشد تولید را می توان ناشی 
از حمایت های دولتی دانس��ت. این واحده��ا در تامین مواد 
اولیه مورد نیاز خود با هیچ چالش��ی روبه رو نیستند و همین 
موض��وع نیز روند تولید آنها را تس��هیل می کند. اما این روند 
رو به رش��د در س��ایر حلقه های تولید زنجی��ره فولاد به ویژه 
واحدهای متعلق به بخش خصوصی جریان ندارد. در چنین 

شرایطی، بس��یاری از صنایع پایین دس��تی فولادی کشور با 
ظرفیت های پایین فعالی��ت می کنند و همین موضوع نیز از 

رقابت پذیری آنها کاسته است. 
این ش��رایط در حالی اس��ت که انتظار می رفت واحدهای 
پایین دس��تی زنجی��ره فولاد به س��بب تاثیر مثبت��ی که بر 
اشتغالزایی دارند و در همین حال زمینه رشد ارزش افزوده را 
فراهم می کنند، مورد حمایت بیشتری از سوی تصمیم گیران 

قرار گیرند. 
بدون تردید بهره گیری از ظرفیت واحدهای یادشده علاوه 
بر تمام اثرات مثبتی که از آنها س��خن به میان آمد می تواند 
زمینه توس��عه ص��ادرات محصولات صنایع پایین دس��تی را 
پ��س از تامین نیاز داخلی فراهم کند. اما متاس��فانه تاکنون 
از ظرفیت ه��ای این بخش به درس��تی بهره گرفته نش��ده و 
اثرگذاری آن بر توسعه صنعتی و ارزآوری نادیده گرفته شده 

است. 
محدودیت های یادشده در حالی هستند که فعالان صنعتی 
و تولیدکنندگان انتظار حمایت بیش��تری را از سوی دولت و 
سیاست گذاران به ویژه در سال جهش تولید داشند. اما نه تنها 
هیچ کدام از خواس��ته های آنها مورد توجه قرار نگرفت، بلکه 
ای��ن فعالان صنعتی در تامین م��واد اولیه خود نیز با کمبود 

روبه رو شدند. 
همانطور که پیش تر هم اش��اره ش��د مواد اولیه مورد نیاز 
صنای��ع مادر و فولادی به راحتی در اختیار آنها قرار می گیرد. 
در چنین ش��رایطی از این واحدها انتظار می رود محصولات 
تولیدی خود که ماده اولیه تولید صنایع پایین دستی هستند 
را در اختی��ار آنها ق��رار دهند. اما این رون��د برخلاف انتظار 
به راحتی اجرایی نمی ش��ود و همین موض��وع نیز از ظرفیت 

تولید این واحدها می کاهد.
تغیی�رم�داومقوانینومق�رراتچ�هتاثیریبر�

دارد؟ تولیدکنن�دگان و فع�الانصنعت�ی عملک�رد
صنایعفولادیدرس�الج�اریازاینمنظرچهمیزان

تحتتاثیرقرارگرفتند؟
صنای��ع معدن��ی اغلب دیرب��ازده هس��تند؛ بنابراین تولید 
موف��ق و فعالیت پایدار در این صنای��ع نیازمند برنامه مدون 
و باثباتی اس��ت. اما متاسفانه قوانین حاکم بر عملکرد صنایع 
در طول س��ال های گذش��ته به طور مرتب تغییر کرده است. 
صدور بخش��نامه های یک شبه و غیرکارشناسی صاحبان این 
کس��ب وکارها را با چالش های جدی روبه رو کرده است. البته 
در سال جاری تعداد بخش��نامه های خلق الساعه و روزمره تا 

حدودی کمتر شده است. البته این کاهش بدان معنی نیست 
که در محیط کسب وکار با شرایط ثابتی روبه رو هستیم، بلکه 
همچن��ان تا مرحله آرمانی و مورد نیاز ب��رای بهبود تولید و 

صادرات فاصله داریم. 
در همین حال بررسی آمار ارائه شده از سوی بانک جهانی 
و س��ایر مراکز اقتص��ادی معتبر جهان، حکای��ت از آن دارد 
که ش��رایط تولید و کس��ب وکار در این س��ال ها در کشور ما 
با ضعف روبه رو شده است. این کمبودها در حالی هستند که 
از متولیان امر انتظار می رفت در س��ال جهش تولید به جای 
س��ر دادن شعار و برگزاری سمینار، به سمت اجرای اقدامات 
عملیاتی با هدف بهبود شرایط کسب وکار و رشد تولید پیش 

بروند.
تولیدکنن�دگانلول�هوپروفیلفولادیدرس�ال�

ج�اریباچهچالشهاییدرمس�یرتولیدخودروبهرو
بودند؟

مواد اولیه مورد نیاز صنایع لوله و پروفیل فولادی کش��ور 
)ورق گرم( از طریق بورس کالا تامین می شود. عرضه و تقاضا 
معیارهای اصلی تعیین کننده نرخ هستند. ما همواره در روند 
عرضه این محصول با مشکل روبه رو بوده ایم، به ویژه که روند 
باثباتی بر عرضه ورق گرم فولادی از طریق بورس کالا وجود 
ن��دارد. نرخ قیمت پایه محصولات ورق گرم عرضه ش��ده در 
بورس کالا بالاس��ت. در ادامه و با مهندس��ی عرضه، ش��اهد 
رش��د نرخ معامله این محصولات در سایه رقابت برای خرید 

هستیم. 
در چنی��ن ش��رایطی مصرف کننده نهایی از این ش��رایط 
متضرر خواهند ش��د. حال چنانچه رش��د تولی��د در صنایع 
پایین دستی در اولویت باشد باید از مدیریت عرضه محصول 
در ب��ازار آزاد و ب��ورس کالا جلوگیری کرد ت��ا بدین ترتیب 
زمینه واسطه گری و دلالی از این بازار حذف شود. در همین 
حال م��واد اولیه مورد نیاز برای صنایع پایین دس��تی تامین 
و بدین ترتیب همه تولیدکنندگان از ش��رایط موجود منتفع 
شوند تا این واحدها بتوانند شعار سال مبنی بر جهش تولید 

را محقق کنند. 
تولی�دب�اظرفیتپایینچ�هتاثیریب�رعملکرد�

واحدهایتولیدکنندهلولهوپروفیلکشوردارد؟
تامین نش��دن م��واد اولی��ه مورد نی��از تولی��د در صنایع 
پایین دس��تی به منزل��ه کاهش ظرفیت تولید آنهاس��ت. در 
چنین ش��رایطی هزینه های س��ربار این واحدها کاهش پیدا 
می کند. این درحالی اس��ت که نرخ مواد اولیه و واس��طه ای 

و همچنی��ن تجهیزات مورد نیاز صنایع در همین بازه زمانی 
در مقایس��ه با س��ال گذش��ته رشد داشته اس��ت. در چنین 
ش��رایطی از س��ودآوری واحدهای تولیدی کاس��ته می شود. 
ی��ک واحد تولیدی ت��ا حدودی ب��رای تحمل این ش��رایط 
کش��ش دارد؛ بنابرای��ن تداوم ای��ن ش��رایط می تواند خطر 
تعطیل��ی ای��ن واحدها یا تعدیل نیروی انس��انی فعال آنها را 
به دنبال داشته باش��د. بنابراین مجموع این اتفاقات درنهایت 
می توان��د ضرر غیرقابل جبران��ی را به صنایع و مصرف کننده 
نهای��ی وارد کند. درنتیجه از سیاس��ت گذاران انتظار می رود 
 ش��رایط تولید را بیش از پیش جدی بگیرن��د و برای بهبود

تلاش کنند.
ش�رایطس�الآیندهصنایعف�ولادیرابهویژهدر�

حلقههایپاییندستیچطورارزیابیمیکنید؟
بخش قابل توجهی از چالش هایی که در سال جاری فعالیت 
صنایع فولادی را تهدید کرد از عملکرد اشتباه سیاست گذاران 
نش��ات گرفت. چنانچه مسئولان این بار از اشتباهات گذشته 
خود درس بگیرند و اش��تباهات خود را تکرار نکنند، می توان 

به بهبود شرایط امید داشت.
ام��ا چنانچه همین روند اش��تباه در تصمیم گیری ها ادامه 
یابد، صنایع در س��ال آینده با چالش های بیشتری در مسیر 
فعالیت خود روبه رو خواهند شد. به ویژه که سال آینده دولت 
تغییر می کند. با توجه به تغییر کلی سیاست ها با تغییر دولت 
در کشو ما، این تغییر و استقرار دولت جدید به خودی خود 

چالش هایی را برای صنایع ایجاد می کند. 
بنابرای��ن در مجم��وع می ت��وان اینطور نتیج��ه گرفت که 
اگ��ر عقلانی��ت بر مبانی اصلی سیاس��ی و اقتصادی کش��ور 
حاکم باش��د، می توان به بهبود ش��رایط امید داشت. چنانچه 
پارامتره��ای حاکم بر محیط کس��ب وکار بهبود یابد، صنایع 
ما از ظرفیت رش��د تولید برخوردار هس��تند. در همین حال 
می توانن��د حضور خود را در بازارهای جهانی پررنگ تر کنند. 
اما تا ش��رایط تغییر نکن��د، نباید به بهبود ش��رایط تولید و 
تج��ارت امیدوار باش��یم. در چنین ش��رایطی امی��د می رود 
دولت جدیدی که در سال آینده اداره امور کشور را بر عهده 
می گیرد با درایت پیش برود تا صنایع با ش��رایط دشوارتری 
در مسیر تولید خود روبه رو نشوند. توجه به این نکته ضروری 
به نظر می رس��د که تحمیل چالش های بیش��تر به صنایع به 
منزله توقف تولید آنها خواهد بود. یعنی سیاس��تی که مبانی 
اساس��ی اقتصادی کشور و همچنین اشتغالزایی را تحت تاثیر 

قرار می دهد. 

گفت وگو
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سیاسی کاری در بورس

ضرر بورسی ها به علت اختلالات کارگزاری ها! 

رمز ارزها عاملی برای خرابکاری های بزرگ

گروه معدن

مش��کلات بورس در چند ماه اخی��ر و ضرر و زیانی 
که به س��هامداران تحمیل شده، شائبه دست کاری در 
روند بازار سرمایه و فس��اد در این بازار را تقویت کرده 
و روزی نیست که عده ای از سهامداران بابت مشکلات 

این بازار گله نکنند.
به گزارش ب��ورس نیوز، عضو کمیس��یون اقتصادی 
مجل��س خبر از تصویب طرح تحقیق و تفحص مجلس 
از بورس داده و اعلام کرده »جهت روش��ن شدن وقایع 
رخ داده در بورس، بررس��ی رانت ها و مفاسد رخ داده و 
حمایت از حقوق س��هامداران، طرح  تحقیق و تفحص 
از بورس با امضای ۵۰ نماینده تدوین و در کمیس��یون 
اقتص��ادی تصویب و ب��ه زودی در صحن علنی مطرح 
می شود.« دغدغه های ارتش چند میلیونی سهامداران، 
مدتی اس��ت که پای مجلسی ها را به این بازار کشانده 
و برخ��ی نمایندگان مجلس علنا از فس��اد در این بازار 
س��خن می گویند. طرح تحقی��ق و تفحص از بورس در 
شرایطی کلید خورده که به نظر می رسد سازمان بورس 
و اوراق به��ادار، توان کافی برای س��اماندهی این بازار 
نداشته و با وجود تصمیماتی مثل آیین نامه حفظ ثبات 
بازار س��رمایه و صیانت از حقوق سرمایه گذاران، عرضه 
و تقاضای این بازار حواش��ی فراوان به دنبال داش��ته و 
برخی فعالان بورس مداخله سیاس��یون در بازارسرمایه 
را ب��ه نفع این بازار نمی دانند و نگران تبعات بعدی آن 
هستند. به منظور بررسی بیشتر مزایا و معایب مداخله 
مجل��س در ای��ن ب��ازار و تحقیق و تفح��ص از بورس، 
بورس نیوز نظر چند تن از کارشناس��ان بازار سرمایه را 

جویا شده است.
حق مجلس  �

حمید اس�دی، حقوقدان بازار سرمایه و مدرس 
دانش�گاه: طب��ق اصل هفتادوش��ش قانون اساس��ی، 
مجلس شورای اسلامی حق تحقیق و تفحص در تمام 
ام��ور کش��ور را دارد. در آیین نامه ۲۱۲ داخلی مجلس 
هم آمده: کمیس��یون موظف اس��ت در مدت ۲۰ روز، 
اعض��ای هی��ات تحقیق و تفحص را ک��ه حداقل ۱۱ و 
حداکث��ر ۱۵ نف��ر خواهند ب��ود، انتخاب کن��د. هیات 
تحقیق و تفحص می تواند از کارشناس��ان مورد وثوق با 
تایید هیات رئیس��ه مجلس استفاده کند. درصورتی که 
در گزارش کمیسیون )پس از انجام تحقیق و تفحص( 
تخلف احراز و درخواس��ت تعقیب شود، متخلف توسط 
هیات رئیس��ه مجلس حس��ب مورد به ق��وه قضاییه یا 
مرجع رس��یدگی به تخلفات اداری معرفی می ش��ود تا 
خارج از نوبت تقاضای کمیسیون را مورد رسیدگی قرار 

داده و نتیجه آن را به کمیسیون اعلام کند.
تبصره: در ص��ورت ارجاع گزارش ب��ه قوه قضاییه، 
کمیس��یون موظف اس��ت خلاصه گزارش را که در آن 
موض��وع تخلف، نوع جرم، دلای��ل توجه اتهام به متهم 
و مس��تندات قانونی مشخص ش��ده اس��ت، تهیه کند. 
این گزارش دریکی از ش��عب دادگاه رسیدگی به امور 
کیفری خارج از نوبت مورد رس��یدگی قرار می گیرد و 

حداکثر ظرف ۳ ماه رأی مقتضی صادر می شود.
شفافیت فراگیر باشد �

پیم�ان مولوی، دبی�رکل انجم�ن اقتصاددانان 
ایران: قطعا ش��فافیت اتفاق مثبتی است؛ اما شفافیت 

بای��د در تمام بخش ها فراگیر ش��ود. مکانیزم تحقیق و 
تفحص، یک مکانیزم آتی اس��ت. ولی این مکانیزم باید 
به گونه ای ش��فاف شود که شک و ش��بهه و شائبه ای 
ایجاد نکن��د و نیازی هم به تحقیق و تفحص نباش��د. 
البته ک��ه در بازارهایی مثل ب��ورس انگلیس یا بورس 
امریکا هم ش��اهد بررس��ی هایی در بازار سرمایه شان 

هستیم.
نم��ی ت��وان انتظ��ار داش��ت در یک اقتص��اد کاملا 
دس��توری، بورس ما ش��بیه بورس امریکا باش��د. بازار 
س��رمایه ما نسبت به بسیاری از بازارها شفاف تر است؛ 
ولی با توجه به گس��ترش ش��بکه های اجتماعی، عدم 
تقارن اطلاعاتی موجب ناخرسندی عده ای شده و این 
عدم تقارن اطلاعاتی فقط با شفافیت در کلیت اقتصاد 
ایران رفع می ش��ود. اما تحقی��ق و تفحص از بورس در 
چارچوب قانون، در راس��تای افزایش شفافیت این بازار 
اتفاق بدی نیست و اشکالی ندارد که آنچه در این بازار 
رخ داده مورد بررس��ی قرار بگی��رد و نتیجه، به اطلاع 
مردم برس��د. ولی سوال این اس��ت که در اقتصادی با 
درجه ش��فافیت پایین، این بررسی ها چقدر تاثیرگذار 

خواهد بود.
بهت��ر اس��ت اقتص��اد کش��ور به س��مت ش��فافیت 
حرکت کند و بعد انتظار داش��ته باش��یم بازار سرمایه 
بتوان��د طبق رس��الت خود، مکانیزم عرض��ه و تقاضا و 
تامی��ن مالی و... را به درس��تی انجام ده��د. نمی توان 
از ابزاره��ای ع��دم ش��فافیت در اقتص��اد از جمله دلار 
 ۴۲۰۰ تومان��ی اس��تفاده ک��رد و انتظ��ار ش��فافیت

داشت.
اگر این ش��فافیت ایجاد ش��ود، دیگر روند بازارهای 
مالی حتی بازار رمز ارزها ترسناک نخواهد بود. شفافیت 
نیازمند اصلاح قوانین و بهره مندی از تجربه کشورهای 
موفق مثل سنگاپور، امارات متحده عربی، هنگ کنگ، 
ژاپن، آلمان، لهس��تان و... خواهد بود؛ مشروط بر آنکه 

اعتقادی به یادگیری داشته باشیم! 
آسیب به اعتماد عمومی �

س�بدگردان  مدیرعام�ل  خدابن�ده،  رامی�ن 
نوی�ن نگر آس�یا: تحقیق و تفحص از ب��ورس، اقدام 
مثبت��ی اس��ت و باید انجام ش��ود؛ اما در ب��وق و کرنا 
 ک��ردن این تحقیق و تفحص و سیاس��ی ک��ردن کار، 

صحیح نیس��ت. قطعا در صورت افزایش ریس��ک بازار 
سرمایه، در کوتاه  مدت برای بازار سرمایه جذاب نخواهد 
بود. ولی چه بس��ا که بعد از تحقیق و تفحص از بورس 
مشخص ش��ود تخلفی صورت نگرفته و این گونه طرح 
موضوع کردن به اعتماد عمومی آس��یب بزند. سیاسی 
کردن بورس از سمت هر جناحی که باشد، به نفع این 

بازار نیست.
دعوا های جناحی �

بهمن فلاح، کارش�ناس بازار سرمایه: این طرح، 
طرحی سیاسی بوده و تا کنون از سمت مجلس شورای 
اسلامی هیچ قدم مثبتی به نفع بازار سرمایه ندیده ایم. 
ب��ه نظر می رس��د بورس ب��ه زمین بازی سیاس��یون و 

دعواهای جناحی بدل شده است.
ذات مس��ئله و بررس��ی اتفاق��ات ب��ورس و افزایش 
ش��فافیت و مب��ارزه با ران��ت و فس��اد و... نی��ازی به 
بزرگنمای��ی تحقیق و تفحص از ب��ورس و های و هوی 

ندارد.
رفع ابهامات این بازار به راحتی قابل انجام است، ولی 
طرح مجلس بیشتر ش��بیه گروگان گیری بورس برای 
گرفتن امتیاز از دولت، ش��وآف سیاس��ی و عوام فریبی 
با اس��م رمز واگذاری ۲ باش��گاه ورزش��ی اس��تقلال و 

پرسپولیس است! 
نیاز به اعتمادسازی �

عب�اس آرگون، نای�ب رئیس کمیس�یون بازار 
پول و س�رمایه اتاق بازرگانی: بورس نیاز به تحقیق 
وتفحص نداشته بلکه نیاز به اعتمادسازی، آزادسازی و 
عدم دخال��ت دارد و تحقیق و تفحص کمکی به بهبود 
شرایط بازار نمی کند، امید است شرایط بدتر از وضعیت 

فعلی نشود.
آثار مخرب رخدادهای متعدد �

دانیال آس�تانه، مدیر س�رمایه هلدینگ رازی: 
نمایندگان محترم مجلس ش��ورای اسلامی، طبق ذات 
وظیفه خود، آینه انعکاس نظرات و خواس��ته های آحاد 
مردم ایران هس��تند و از سویی مسئله بازار سرمایه در 
زمان کنونی به یک دغدغه اجتماعی با س��طح اهمیت 
بالا بدل ش��ده است. از طرف دیگر صحه گذاری توسط 
ی��ک رک��ن قانونگذار کلان ب��ر فضای اقتص��ادی بازار 
س��رمایه با مناف��ع عمومی ملت ایران نی��ز حائز ارزش 

اس��ت. لکن ای��ن اقدام اگر بدون لحاظ کردن مس��ئله 
تاثیرپذیری بالای بازار س��رمایه از اکوسیستم سیاسی 
اقتصادی کش��ور صورت بگیرد، نتای��ج مثمرثمری به 

همراه نخواهد داشت.
رخداده��ای متعدد خ��ارج از محیط بازار س��رمایه 
همچ��ون عدم هماهنگ��ی ارکان صن��دوق ETF دارا 
دوم، افزایش نرخ بهره بین بانکی، سیاس��ت های مبهم 
و پ��ر نوس��ان ن��رخ ارز و از هم��ه مهم ت��ر و اثرگذارتر 
نرخ گذاری های دس��توری بر صنای��ع مختلف نیز آثار 
مخرب��ی را بر بازار س��رمایه کش��ور وارد آورده اس��ت. 
در حقیقت ریش��ه بخش��ی از خس��ران وارد ش��ده بر 
س��رمایه و اعتماد عمومی، از تصمیم گیری های خارج 
از س��اختار اجرایی بازار سرمایه بوده است. امید بر آن 
اس��ت که نمایندگان محترم مجلس ش��ورای اسلامی، 
گرای ای��ن معضلات را نیز ردیابی ک��رده و تلاش این 
اق��دام را ب��ر کاهش ریس��ک س��رمایه گذاری در بازار 
س��رمایه معطوف کنند و نهایتا ماحصل این بررس��ی، 
 راهکاری ام��ن و باثبات برای خ��روج از بحران کنونی 

در نظر قرار گیرد.
بورس نیازمند آرامش �

نوی�د خان�دوزی، کارش�ناس ب�ازار س�رمایه: 
ب��ازار س��رمایه در ش��رایط فعل��ی بیش از ه��ر چیز، 
نیازمند آرامش اس��ت. قطعا بای��د برخی موارد ازجمله 
فروش هایی که توسط بعضی کدهای معاملاتی صورت 
گرفته، شفاف شود؛ ولی باید آرامش روانی بازار سرمایه 

را حفظ کرد.
به شدت موافق هستم که در فرصت مناسب، تحقیق 
و تفحص از بورس توس��ط مجلس شورای اسلامی باید 
انجام ش��ود اما؛ به نظر می رس��د تحقی��ق و تفحص از 
ب��ورس در این مقطع زمانی، کم��ک چندانی به بهبود 

وضعیت بازار سرمایه نخواهد کرد.
اگر مجلس قص��د حمایت و افزایش ش��فافیت بازار 
سرمایه را دارد، می تواند راهکارهای دیگری را برگزیند.

تبعات بیش از مزایا �
ولید هلالات، کارشناس بازار سرمایه: تحقیق و 
تفحص مجلس از بورس، به خودی خود اش��کالی ندارد 
و تحقیق و تفحص ابزاری اس��ت که در اختیار مجلس 

بوده و در مواقع لزوم امکان استفاده از آن را دارد.
از سوی دیگر نباید فراموش کرد که طرح علنی این 
موضوع در مقطعی که بازار سرمایه ما بسیار حساس و 
ملتهب ش��ده، می تواند بیش از مزایا، تبعات برای بازار 

سرمایه به همراه داشته باشد.
مجلس متوجه ش��ده ک��ه ریزش های بازارس��رمایه 
غیرمنطق��ی بوده و بس��یاری از نمایندگان مجلس نیز 
ک��ه پیگیر تحقی��ق و تفحص از بورس هس��تند، فعال 
اقتصادی نیس��تند و بیش��تر به س��بب حساسیت های 
روانی ض��رر و زیانی که به مردم تحمیل ش��ده، دنبال 

این قضیه هستند.
نمی ت��وان گفت ط��رح تحقیق و تفح��ص مجلس از 
بورس، ژس��ت سیاس��ی اس��ت و به هرحال آثار منفی 
ریزش بازارس��رمایه، دغدغه هایی ایجاد کرده اما؛ باید 
توجه داش��ت که س��ازمان بورس در کمتر از یک سال 
گذش��ته، ۳ بار تغییر ریاست داشته و شاید بهتر باشد 
موقعیت فعلی بازار س��رمایه ه��م در تصمیم گیری ها و 

اظهارنظرها لحاظ شود.

در هفته ه��ای اخی��ر به دلی��ل افزای��ش معاملات 
و عرضه ه��ا ش��اهد بودی��م ک��ه هس��ته معاملاتی و 
سیستم های کارگزاری ها با مشکلات متعددی مواجه 

شدند.
به گزارش باش��گاه خبرنگاران جوان، اهمیت بالای 
ب��ورس و فعالیت بالای افراد در این ب��ازار معاملاتی، 
طبیعتا نقش کارگزاری ها پررنگ تر می شود. همین امر 
منجر به بروز اختلالاتی ش��ده که چند روزی می شود 
در فضای مجازی مورد انتقاد زیادی از س��وی کاربران 

قرار گرفته است.
یکی از ای��ن اختلالات در کارگ��زاری مفید و چند 

کارگزاری دیگر رخ داده بود که پیگیر آن شدیم.
یک��ی از س��هامداران بورس��ی درباره ای��ن موضوع 
می گوی��د: از یک��ی از کارگزاری ها، »کزغ��ال« را که 
خریده بودم بعد از چن��د روز مبلغ آن را به پورتفویم 
واریز کرده بود و خودس��ر خریدم را لغو کرده بود. این 
در حال��ی بود ک��ه دوس��تان در کارگزاری های دیگر 

کزغ��ال را با نرخ پایین و حتی زیادتر از س��هم اعلام 
شده خریده بودند. این یعنی چه؟ با کارگزاری تماس 
گرفت��م گفتند خطای نرم افزاری ب��وده، اما بنظر من 

یک بازی است! 
یکی از س��هامداران بورس��ی در انتق��اد به عملکرد 
ن��رم افزار بورس��ی ها می گوی��د: کارگ��زاری. یک نرم 
افزار مناس��ب و پرس��رعت ندارد. سرعت بسبار پایین 
و خدمات رسانی افتضاح است. زمان خرید تا سفارش 
ثبت ش��ود، نرخ تغییر ک��رده و از این قبیل کمبود ها 

بار ها متضرر شده ایم.
مشکلات هست، بورسی ها صبور باشند!  �

روح الله میر صانعی ، دبیرکل کانون کارگزاران بورس 
و اوراق بهادار در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان، 
در رابط��ه با علل اختلال در س��امانه معاملاتی برخی 
از کارگزاران، اظهار کرد: شرکت های Provider که 
کار های کارگزاری ه��ا را انجام می دهند گا ها به دلیل 
حج��م زیاد معاملات با مش��کلاتی مواجه می ش��وند، 

لازم به ذکر اس��ت که در چنین ش��رایطی بهتر است 
سهامداران صبور باشند به علت آنکه همکاران ما تمام 

تلاش خود را برای رفع مشکلات بکار می گیرند.
او در رابط��ه با علت دیر ک��رد واریز مبلغ حاصل از 
فروش س��هم توس��ط کارگزاری ها، اظهار کرد: وقتی 
افراد در خواس��ت فروش می زنن��د کارگزار وجوه را به 
ص��ورت T+۲ دریافت می کند این روند در عرضه های 
اولیه که تعداد فروش��نده ها زیاد است که حجم و کار 

مالی زیاد را می طلبد گا ها زمان بر است.
دبی��رکل کانون کارگ��زاران ب��ورس و اوراق بهادار 
افزود:، اما در شرایط عادی یک روز پس از در خواست 
مش��تری باید این اقدام انجام شود، نکته ای که باید به 
آن اش��اره کرد این اس��ت که هر س��فارش فروشی به 
معنای آن نیس��ت که سهامدار مبلغ حاصل از فروش 
را می خواهد،  به س��بب آنکه یک عده در بازار هستند 
که خرید و فروش س��هام را ب��ه روش حرفه ای انجام 
می دهن��د یعنی وقتی ف��روش انجام می ش��ود دیگر 

مبلغ��ی را دریافت نمی کنن��د و آن را برای معامله در 
سهام بعدی به کار می گیرند.

پیگیری ها از مرکز تماس امور مش��تریان کارگزاری 
مفید در رابطه با اختلالی که در سامانه معاملاتی پیش 
آمده بود، نشان داد که بیشتر اوقات وقتی در سیستم 
معاملاتی مشکل پیش می آید سیستم های کارگزار ها 
نیز به مشکل بر می خورند و کارگزاران بورسی دائم در 

رصد و پیگیری آن هستند.
ناگفته نماند که س��ازمان بورس به عنوان یک نهاد 
ناظر بهتر است با توجه به افزایش تقاضای افراد برای 
س��رمایه گذاری در بورس نظارت خ��ود را بر عملکرد 
کارگزاری ها بیش از پیش کنند تا سهامداران با مشکل 
بر نخورند. حجم بالای معاملات شاید یکی از مواردی 
است که منجر به بروز اختلالات در سامانه های بیشتر 
کارگزاری ها از جمله بزرگ ترین کارگزاری ها می شود، 
اما ادامه ای��ن روند نیازمند بررس��ی و یافتن راه حلی 

برای کاهش این اختلالات است.

یک تحلیلگر بازار س��رمایه معتقد است که ارزهای 
دیجیتال نیاز به مجرای رس��می در کش��ور دارند، در 
غیر این صورت عاملی ب��رای خرابکاری های بزرگ به 

شمار می روند.
همای��ون داراب��ی در گفت وگو با س��نا، به ب��ازار ارز 
دیجیتال در کش��ور اش��اره کرد و گفت: هم اکنون در 
شرایط نامناسب تحریم قرار داریم و هرگونه خروج ارز 
از کشور شرایط نامناسب تری را رقم می زند، از طرفی 
ب��ا توجه به اینکه ما س��اختارهای پایه ای رمز ارزها را 
در کش��ور نداریم یعنی مراکز و س��ایت های نگهداری 
رسمی خرید و فروش رمز ارزها وجود ندارد به همین 

منظور نظارتی هم روی آنها نیست.
وی افزود: صحبت های ایلان ماس��ک مبنی بر عدم 
خری��د بیت کوین ش��اید به علت فش��ار کمیس��یون 
اوراق بهادار امریکا باش��د، چ��ون رئیس فدرال امریکا 
با رمز ارزها مخالف است و در انگلستان هم بانک های 

بزرگ موضع گیری س��ختی در برابر ارزهای دیجیتال 
کردند، البته این ارزها، ساختار مخربی برای بانکداری 
س��نتی در دنیا دارند. این تحلیلگر بازار سرمایه افزود: 
گس��ترش رمز ارزه��ا، خرابکاری ه��ای بین المللی را 
افزایش می دهد، چون رمز ارزها جز مواردی هس��تند 
که اگر نظارت دقیقی روی عملکرد آنها نباشد می تواند 
در عملیات های غیر قانونی مورد اس��تفاده قرار بگیرد. 
وی به افرادی که خواهان س��رمایه گذاری در این رمز 
ارزه��ا هس��تند توصیه کرد: بهتر اس��ت افراد به چند 
مورد توجه کنند، نخست اینکه سایت هایی که در آن 
معامله می کنند رسمی نیستند، دوم اینکه سایت های 
بین المللی هم س��ابقه خوبی برای ایرانیان ندارند، چرا 
که چندین مرتبه حساب ایرانی ها را بستند و دارایی را 
قفل کردند چراکه معتقدند انتقال دارایی از کیف ها به 
بورس ها یا برعکس ممکن اس��ت گم شود، سوم اینکه 
خروج ارز از کش��ور فارغ از سود و زیانی که برای افراد 

دارد برای اقتصاد کش��ور سم است. دارابی اظهار کرد: 
با توجه به اینکه تعدادی ماینر رسمی در کشور داریم، 
به نظر میرس��د اگر سازمان بورس در این زمینه ورود 
یافته و مجوزهای مربوطه برای بازار رمز ارزها را اعطا 
کند، س��رمایه گذاران می توانند در این بازار به صورت 
ریالی و رسمی فعالیت کنند و شرایط نابسامان کنونی 
سروس��امان بگیرد. وی در پاسخ به س��والی مبنی بر 
اینکه آیا در چنین ش��رایطی موسس��ه یا نهادی برای 
رمز ارزها تعریف می شود یا خیر؟ گفت: سازمان بورس 
در موقعیت حساس��ی قرار دارد، از طرفی طبق قانون، 
راه اندازی هر گونه بورس منوط به مصوبه شورای عالی 
بورس اس��ت، بنابراین س��ایت هایی که خودشان را به 
عنوان بورس ارزهای دیجیتال معرفی می کنند حتما 

باید مجوز لازم از سازمان بورس داشته باشند.
دارابی بیان کرد: درحال حاضر به نظر می رس��د که 
صدور مجوز یک یا دو صندوق رمز ارز مش��کلات را از 

بین میبرد، چون وزارت صنعت، معدن و تجارت مجوز 
اس��تخراج رسمی ارز دیجیتال در کشور را صادر کرده 
اس��ت، اگر آنه��ا ارز را به صندوق های رس��می واگذار 
کنند خطر بزرگ خروج ارز از کشور برطرف می شود.

وی گفت: البته نباید فراموش کرد که ارز دیجیتال 
نوسان نرخ زیادی دارد یکبار از ۱٩ هزار دلار تا ۳ هزار 
دلار کاهش یافت، به هر حال ممکن است این شرایط 
دوباره تکرار شود و زیان های زیادی هم به بار بیاورد.

ای��ن تحلیلگر بازار خاطرنش��ان کرد: افرادی که هم 
اکنون س��رمایه خود را از ب��ورس خارج می کنند و در 
صف ه��ای خرید ق��رار می گیرند، افرادی هس��تند که 
وحش��ت زده ش��دند یعنی با دیدن رون��د نزولی بازار 
همچنین صف های فروش نگران س��رمایه خود شدند، 
بازار س��هام هم اکنون در مرحله فروش های هیجانی 
اس��ت در صورت��ی که ب��ا نگهداری س��هام خود طی 

ماه های آینده قطعا شاهد رشد نرخ خواهند بود.

تغییر میزان سود سالانه سهام عدالت 
مدیرکل دفتر امور اس��تان  های وزارت اقتصاد ضمن تش��ریح نحوه پرداخت 
سود سالانه سهام عدالت به مشمولان، از این افراد تقاضا کرد ضمن ثبت نام در 
سامانه سجام در مجامع الکترونیکی شرکت های سرمایه گذاری استانی شرکت 

کنند.
به گزارش ایس��نا، سعید توتونچی با اشاره به فرآیند آزادسازی سهام عدالت 
در اردیبهش��ت ماه امس��ال اظهار کرد: مطابق با ابلاغیه مقام معظم رهبری در 
نهم اردیبهشت ماه امسال و متعاقب درخواست رئیس جمهور، آزادسازی سهام 

عدالت صورت گرفت و دولت این فرآیند را به وزارت اقتصاد واگذار کرد.
وی با بیان اینکه تعداد مش��مولان سهام عدالت ۴٩ میلیون نفر است، گفت: 
در زمان آزادس��ازی انتخاب نحوه مدیریت س��هام به مردم واگذار شد و مردم 
می توانس��تند یکی از دو روش مس��تقیم یا غیرمستقیم را برای مدیریت سهام 

خود انتخاب کنند.
مدی��رکل دفتر امور اس��تان های وزارت اقتصاد ادامه داد: بر این اس��اس ۱٩ 
میلیون نفر روش مستقیم و ۳۰ میلیون نفر روش غیرمستقیم را برای مدیریت 
خود انتخاب کردند و بر این اس��اس این ۳۰ میلیون نفر س��هامدار شرکت های 
سرمایه گذاری استانی ش��دند. تعداد این شرکت ها با توجه به تفکیک تهران و 

البرز از یکدیگر، ۳۱ شرکت است.
توتونچ��ی با تاکید بر اینکه نخس��تین گام ش��رکت های مذکور ثبت افزایش 
س��رمایه و طی کردن فرآین��د پنج گانه برای ورود به بازار س��رمایه بود، اظهار 
کرد: تا کنون بورسی شدن ۲۸ شرکت نهایی شده و امور مربوط به شرکت های 

باقی مانده نیز در حال نهایی شدن است.
لزوم سجامی شدن سهام عدالتی ها �

وی در ادامه با تاکید بر لزوم ثبت نام مشمولان سهام عدالت در سامانه سجام 
گفت: تاکنون از ۳۰ میلیون نفر مش��مول س��هام عدالت که روش غیرمستقیم 
را برای مدیریت س��هام خود انتخاب کردند، ۵۶ درصد در س��امانه سجام ثبت 

نام کرده اند.
مدی��رکل دفتر ام��ور اس��تان های وزارت اقتص��اد در م��ورد چرایی اهمیت 
سجامی ش��دن س��هام عدالتی ها توضیح داد: مش��مولان با ثبت نام در سامانه 
سجام، شناسنامه دار می شوند و می توانند با شرکت های سرمایه گذاری استانی 
ارتباطی دو طرفه برقرار کنند. همچنین از طریق سامانه سجام می توانند اعمال 

رای کنند و سود خود را دریافت کنند.
نحوه انتخاب اعضای هیات مدیره  �

توتونچی در ادامه با اشاره به فرآیند انتخاب اعضای هیات مدیره شرکت های 
س��رمایه گذاری اس��تانی اظهار کرد: وزارت اقتصاد از طریق نهادهای ذیربط از 
صاحب نظران، کارآفرینان، فعالان اقتصادی و شرکت داران حرفه ای دعوت کرد 
تا به عنوان کاندید اعضای هیات مدیره ش��رکت ها در س��امانه ستان به عنوان 

نامزد ثبت نام کنند.
وی با بیان اینکه مجموع ارزش دارایی ۳۱ ش��رکت س��رمایه گذاری استانی، 
۳۸۰ه��زار میلیارد تومان اس��ت، گفت: س��رمایه ش��رکت ها بر اس��اس تعداد 
مش��مولان در هر استان است و بر این اس��اس، ارزش دارایی برخی شرکت ها 
۵هزار میلیارد و برخی دیگر ۲۳هزار میلیارد تومان اس��ت. باتوجه به این حجم 
از سرمایه، جایگاه این شرکت ها در آینده اقتصاد استان ها بسیار برجسته است. 
به همین دلیل از صاحب نظران و نخبگان دعوت می شود که به عنوان کاندید 

ثبت نام کنند.
۲۰ اسفند، بزرگ ترین انتخابات اقتصادی  �

مدیرکل دفتر امور اس��تان های وزارت اقتصاد در ادامه با اش��اره به برگزاری 
مجام��ع عمومی عادی فوق العاده ش��رکت ها در ۲۰ اس��فند گفت: با توجه به 
اهمیتی که سرنوش��ت شرکت ها در سرنوشت استان ها دارد، از همه مشمولان 
دعوت می ش��ود به صورت الکترونیک��ی در این مجامع ش��رکت کنند تا افراد 

صاحب صلاحیت و حرفه ای انتخاب شده و مدیریت را در دست بگیرند.
توتونچی ادامه داد: برای این منظور، مش��مولان حتما باید س��جامی شوند تا 
در روز برگزاری مجمع بتوانند به صورت الکترونیکی مش��ارکت کرده و به پنج 

نفر صاحب صلاحیت رای دهند.
وی ادامه داد: برای برگزاری مجمع عمومی عادی برای نخستین بار باید ۵۰ 
درصد دارندگان س��هام عدالت اس��تان به علاوه یک نفر در مجمع شرکت کند 

تا مجمع رسمیت پیدا کند. 
در این راس��تا مجمع در ۱۵ اس��تان برگزار ش��د، اما حد نصاب حائز نشد و 
باید این مجامع برای بار دوم برگزار ش��ود. ام��ا در بار دوم طبق قانون تجارت 
 حض��ور اکثریت مهم نیس��ت و مجمع ب��ا تعداد کمی از دارن��دگان نیز برگزار 

خواهد شد.
مدی��رکل دفتر امور اس��تان  های وزارت اقتصاد با تاکی��د بر اینکه افرادی که 
کاندیدای اعضای هیات مدیره ش��رکت ها می ش��وند بای��د صلاحیت حرفه ای 
و تخصصی را کس��ب کرده باش��ند، گف��ت: برای اینکه مدیریت ش��رکت های 
س��رمایه گذاری اس��تانی خانوادگی نشود، مشمولان س��هام عدالت باید پس از 
س��جامی شدن در مجامع الکترونیکی ش��رکت کرده و افراد صاحب صلاحیت 

عمومی و حرفه ای را انتخاب کنند. 
توتونچی در مورد نظارت بر عملکرد شرکت ها در آینده توضیح داد: سازمان 
بورس به عنوان نهاد ناظر بر عملکرد ش��رکت ها نظارت می کند. همچنین این 

شرکت ها حسابرسی می شوند و اطلاعات آنها در کدال درج خواهد شد. 
وی تاکید کرد: مردم باید در این فرآیند احساس مسئولیت کرده و مشارکت 

کنند. 
مدیرکل دفتر امور اس��تان های وزارت اقتصاد در مورد پروژه های شرکت های 
سرمایه گذاری استانی توضیح داد: پروژه ها توسط اعضای هیات مدیره شرکت ها 

در آینده انتخاب خواهد شد.
وضعیت سود سالانه سهام عدالت �

توتونچی در ادامه در مورد وضعیت سود سالانه سهام عدالت نیز توضیح داد: 
از آنجایی که مدیریت سهام عدالت در روش غیرمستقیم در اختیار شرکت های 
اس��تانی قرار می گیرد، میزان سود سالانه مشمولان متناسب با عملکرد اعضای 
هی��ات مدی��ره خواهد بود. به همین دلیل انتخاب اعضای هیات مدیره بس��یار 

مهم است.

خبر
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